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DAMES EN HEREN,

Op 14 mei 2002 organiseerde de Commissie voor
Cultuur, Media en Sport een hoorzitting naar aan-
leiding van de bespreking van het voorstel van re-
solutie van de heer Carl Decaluwe, mevrouw
Mieke Van Hecke en de heren Eric Van Rompuy
en Eddy Schuermans, betreffende een toekomstge-
richt beleid voor de lokale radio’s (Parl. St. Vl.
Parl., 2001-2002, nr. 1091/1).

De nota 'Particuliere Radio in Vlaanderen' van de
Vlaamse regering werd in het kader van de hoor-
zitting aan de commissieleden en genodigden toe-
gestuurd, en was tevens voorwerp van de hoorzit-
ting. De nota is als bijlage bij dit verslag opgeno-
men.

1. Uiteenzetting door de heer Johnny Put, Radio
Wellen

De heer Johnny Put, erevoorzitter Vrije Radio
Wellen (VRW) : VRW zendt uit sinds het einde
van de jaren zeventig en was daarmee een pionier
in Limburg. Ikzelf ben na tien jaar voorzitterschap
erevoorzitter geworden van deze kleine radio.

Klein betekent niet noodzakelijk slecht. In Vlaan-
deren zijn er overigens nog wel meer kleine radio's
die goede programma's maken. Wij hebben niets
tegen landelijke, regionale of provinciale radio’s.
Wij vragen alleen dat de overheid bij de uitvaardi-
ging van decreten en de verdeling van zendvergun-
ningen en frequenties ook rekening houdt met de
lokale radio. VRW zendt uit voor de 7000 inwoners
van Wellen, maar is ook beluisterbaar in Borgloon,
Alken, Heers en Kortessem. In totaal gaat het om
30.000 tot 40.000 mensen.

Wij werken nog steeds volgens het oude decreet,
dat wil zeggen met vrijwilligers. Toch slagen wij er
in voldoende medewerkers te vinden en te behou-
den. Op dit moment zijn dat er een kleine 80 : de
64 van VRW plus een twaalftal van een radio waar-
mee wij sinds de jaren tachtig zendtijd delen. Hoe
houdt men deze onbezoldigde hobbyisten bij el-
kaar ? Door een bepaalde sfeer te creëren, waarin
aangename belevenissen, sociaal contact en muzi-
kaal genot worden aangeboden. In weerwil van de
grote concurrentie blijven wij succesvol in ons
zendgebied, en wel omdat alle verenigingen en or-
ganisaties op ons een beroep kunnen doen. Wij
zeggen altijd ja en fungeren zo als spreekbuis voor
lokale verenigingen en sommige particuliere initia-
tieven.

Wij zitten ook niet in de rode cijfers. Ons budget
van ongeveer een miljoen Belgische frank wordt
voor de helft door evenementen geproduceerd,
voor 30 procent door reclame, voor 10 procent
door luisterkaartenverkoop en voor nog eens 10
procent door giften links en rechts. Elke euro die
binnenkomt, is er een voor de vereniging. Daar
staat tegenover dat elke uitgave goed overwogen
wordt.

De kleine dorpsradio heeft een reden tot bestaan.
Lokale radio VRW is daarvan het voorbeeld. Ook
de lokale radio heeft een taak, namelijk informatie
en duiding brengen op lokaal vlak. Om verslag uit
te brengen van lokale initiatieven, zoals een scout-
kamp of een bloedinzameling, is een dergelijke
radio niet te kloppen. Daarom vraag ik om de klei-
ne lokale radio’s een kans te geven. Die zijn niets
meer of niets minder dan een democratisering van
het radiomedium.

2. Vragen en opmerkingen van de leden

De heer Eddy Schuermans : Op basis van welke
criteria moet een vergunning verleend worden ?
Moet er rekening gehouden worden met het feit
dat men al een frequentie heeft ?

De heer Johnny Put : VRW zendt al twintig jaar uit
en heeft altijd goed werk geleverd. Ik vind dat die
radio dan ook alle kansen moet krijgen. Ik ben niet
tegen nieuwe initiatieven, maar ik vind wel dat
men rekening moet houden met radio’s die al erva-
ring opgebouwd hebben, werken met medewerkers
en een bepaald luisterpubliek hebben. Dergelijke
radio’s moeten beloond worden.

De heer Eddy Schuermans : U wijst duidelijk op
bestaande ervaring. Op basis waarvan moet men
daarnaast beoordelen of een vergunning al dan
niet verleend wordt ?

De heer Johnny Put : Als een lokale radio zoals
VRW bewijst dat hij financieel leefbaar is, voldoen-
de luisteraars heeft en altijd binnen de wettelijke
regels heeft gewerkt, lijkt me dat voldoende om
een zendvergunning te krijgen. Ik zou niet weten
wat men nog meer kan vragen.

De heer Marino Keulen : In de nota van de minis-
ter staat dat het verleden wel een rol speelt. De
verdienste wordt niet zomaar uitgegomd. Hoeveel
luisteraars hebben een lidkaart gekocht ? 

De heer Johnny Put : In Wellen zijn er ongeveer
1500 lidkaarten verkocht. Als VRW zou verdwijnen
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in de streek, zou dat een enorm verlies zijn. De
radio heeft geen interesse voor wat bijvoorbeeld in
Hasselt gebeurt, maar wel voor wat zich afspeelt
binnen het zendgebied. Het is de taak van een lo-
kale radio om dat te doen.

De heer Marino Keulen : Kan u dat met een aantal
voorbeelden illustreren ?

De heer Johnny Put : We bezorgen sociaal-culture-
le verenigingen een forum in de voormiddag. In de
loop van de dag brengen we verslagen van lokale
sport- en sociaal-culturele evenementen. Vanaf 17
uur is er een sportprogramma met uitslagen en in-
terviews van lokale sportbeoefenaars, ook van min-
der bekende sporten zoals bijvoorbeeld petanque.
In die zin heeft de lokale radio zijn nut : hij doet
iets wat iemand anders niet doet.

Mevrouw Niki De Gryze : Volstaat een zendbereik
van 8 kilometer ?

De heer Johnny Put : Wellen is zeer laag gelegen.
Een zendbereik van 8 kilometer is ruim onvol-
doende. In de omringende gemeenten zoals Borg-
loon en Heers is er geen lokale radio meer. Er is
daar behoefte aan lokale radio en 8 kilometer vol-
staat dan niet. Ik pleit er dan ook voor om reke-
ning te houden met het zendgebied.

De heer Jo Vermeulen : Hoe verloopt de reclame-
werving ? Is er een evolutie ? Worden de winkels
uit de streek jaarlijks aangesproken ? Hanteert u
bepaalde normen om bij wijze van spreken kleur te
geven aan de zender, bijvoorbeeld wat betreft het
aantal uren muziek en gesprekken, de muziekgen-
res ? 

De heer Johnny Put : De reclame-inkomsten dalen
de jongste jaren. We proberen die daling op te van-
gen door evenementen te organiseren, zoals bij-
voorbeeld de Golden Memoriesparty. We werven
reclame bij de plaatselijke middenstand, niet bij
grote bedrijven.

Overdag zijn wij een familieradio die muziek speelt
voor jong en oud. De avondprogramma's zijn wel
aan één bepaald genre gewijd. Omdat er op vrij-
dagavond en tijdens het weekend nogal wat geor-
ganiseerd wordt, geven we dan veel sociaal-culture-
le informatie. Tijdens het weekend zenden we dus
veel gesprekken en interactieve programma's uit.

De voorzitter : Hoeveel vergelijkbare radiozenders
kent u ?

De heer Johnny Put : Ik denk dat wij in onze
streek de enige zijn. Wij zijn een uitstervend ras.
Bescherm ons ! 

3. Uiteenzetting door mevrouw Dagmar De Beu-
kelaer, Lokale Radio Multipop, en door de heer
Eppo Dehaes, Radio Scorpio

Mevrouw Dagmar De Beukelaer, Lokale Radio
Multipop : Multipop is een streekgebonden radio
met een eigen programma. Wij pogen het antiracis-
me te bevorderen in Antwerpen en proberen zo
veel mogelijk mensen te bereiken. Onze doelgroep
is iedereen tussen 15 en 45 jaar. Wij zijn geen klein
experimenteel project, maar een grote zender met
een duidelijke boodschap. Multipop wil de komen-
de jaren uitgroeien tot een populair maatschappe-
lijk fenomeen.

Onze visie is gebaseerd op vier basisprincipes. Een
streekgebonden radio dient ten eerste een eigen
programma uit te zenden voor de eigen streek. Een
streekgebonden radio kan daarom nooit een natio-
nale zender worden. Radio's koppelen doet af-
breuk aan hun streekgebonden karakter. Handelen
ketenradio's eigenlijk wel in de geest van het de-
creet ?

Kleine, middelgrote en grote onafhankelijke
streekgebonden radio's zorgen vervolgens voor
een gezond en verscheiden radiolandschap, en voor
meer werkgelegenheid. Multipop verzet zich tegen
monopolies. Ze zijn immers in strijd met de Euro-
pese wetgeving.

Niet alleen het economische aspect is belangrijk,
een streekgebonden radio dient eveneens maat-
schappelijk relevant te zijn. Bij het toekennen van
de licenties, moet dat het doorslaggevende argu-
ment zijn. Wij stellen daarom voor de lokale over-
heden advies te laten verlenen over de maatschap-
pelijke relevantie van de kandidaat licentiehou-
ders.

De kleine, middelgrote en grote streekgebonden
radio's moeten ten slotte in hun categorie op een
technisch gelijkwaardige manier kunnen concurre-
ren. Omdat de frequenties schaars zijn, zouden spe-
cialisten een overzicht moeten maken van wat
technisch mogelijk is.

Ketenradio's maken eigenlijk misbruik van de
streekgebonden frequenties omdat ze in de prak-
tijk niet meer ontkoppelen en bijgevolg verkapte
nationale zenders zijn. Het feit dat enkele van die
ketens een dossier hebben ingediend om als natio-
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nale zender erkend te worden, bewijst wat hun
ware intentie is.

Bovendien vermijden de ketenradio's een natuur-
lijke selectie. Een zender die gratis nationaal kan
uitzenden, heeft geen kosten meer en wordt kunst-
matig in leven gehouden. Als er werkelijk behoefte
is aan bijkomende nationale commerciële zenders,
moet men een nieuwe erkenningsronde starten.
Maar tegelijk moet men voor een kader zorgen
waarbinnen streekgebonden radio's hun eigen pro-
gramma op een economisch en maatschappelijk
verantwoorde wijze kunnen uitzenden.

Ketenradio's een provinciale vergunning toeken-
nen, komt in wezen op hetzelfde neer. Zo ontstaan
monopolies, wat in strijd is met de Europese regel-
geving. Dergelijke concentraties bedreigen de eco-
nomische leefbaarheid van kleine en middelgrote
projecten. We kunnen dat wel vermijden door de
provinciale zender te verplichten zich ook op de
doelgroepen van de streekgebonden radio's te con-
centreren. Door in meerdere frequenties per pro-
vincie te voorzien, maken we gezonde concurrentie
mogelijk. Het project dient ten slotte maatschappe-
lijk relevant te zijn vooraleer het provinciaal er-
kend wordt.

Omdat radio's niet langer voor iedereen uitzenden,
is elke Vlaamse radio een doelgroepradio. Topra-
dio Antwerpen richt zich op de 12- tot 25-jarigen.
Radio Antigoon Antwerpen op de 20- tot 50-jari-
gen. Radio Minerva Antwerpen op de 50-plussers.
Kleine en specifieke doelgroepen zijn economisch
niet zo interessant, maar maatschappelijk daarom
niet minder relevant. Klara en Radio 1 richten zich
ook op een specifieke groep. Klara is net zo goed te
ontvangen als Radio Donna.

Gezien de vergrijzing zou een bejaardenzender dus
even goed te beluisteren moeten zijn als een jonge-
renzender. De doelgroep mag geen reden zijn om
technische verschillen toe te staan. De behoeften
van alle doelgroepen dienen geïnventariseerd te
worden.

Door regelgeving zou moeten worden voorkomen
dat streekgebonden radio misbruikt kan worden
voor uitzendingen door verkapte nationale zen-
ders. Verdere inhoudsbepalingen voor de program-
matie is een zeer ingewikkelde zaak die door me-
diaspecialisten kan worden opgelost. De ene radio
kan met een jongerenformule met een kort lokaal
nieuwsaanbod een sterke stimulans zijn voor de lo-
kale samenleving, terwijl een andere zender mis-
schien met een Radio 1-achtige formule ook een

sterke stimulans kan zijn voor de lokale samenle-
ving.

Belangrijk is dat beide duidelijke maatschappelijke
relevantie hebben. Door het invoeren van een jaar-
lijks advies van de lokale overheid inzake de maat-
schappelijke relevantie van het radioproject kan
een meer sluitende controle gerealiseerd worden.

Verder pleiten wij voor een controle op de soort
doelgroep die gekozen werd bij de aanvraag van de
erkenning. Wie bijvoorbeeld bij aanvraag opteert
voor de doelgroep bejaarden kan in onze ogen niet
zonder duidelijke verantwoording zijn zender om-
toveren in een jongerenradio. In de grote steden
waar meer frequenties beschikbaar zijn, pleiten wij
voor het koppelen van een doelgroep aan de be-
schikbare frequenties.

Moet men al dan niet rekening houden met het
verleden van de bestaande licentiehouders ? Er be-
staat zeker behoefte aan vernieuwende projecten
voor bepaalde, meer specifieke doelgroepen, bij-
voorbeeld studentenradio's. Het is van belang dat
kandidaten duidelijk bewijzen dat zij zich richten
tot een doelgroep die tot nog toe niet werd bereikt.
Het erkennen van kandidaten die zich richten tot
doelgroepen die al uitgebreid bediend worden, is
niet goed voor de economische leefbaarheid van de
sector. Het verleden van de huidige licentiehouders
moet meegewogen worden in de toekomstige er-
kenningsronde. Voor de huidige zenders kan het
geen probleem zijn om na meer dan 12 jaar uitzen-
den hun maatschappelijke relevantie aan te tonen.
Het verkrijgen van een licentie is geen erfelijk
overdraagbaar recht maar radio's die in het verle-
den naar de geest van het decreet hebben gehan-
deld, moeten hiervoor beloond worden.

Inzake het voorstel van de heer Decaluwe, me-
vrouw Van Hecke en de heren Van Rompuy en
Schuermans willen wij graag de volgende opmer-
kingen maken.

Betreffende punt 1 willen we aanstippen dat de be-
staande licentiehouders al 12 jaar uitzenden op
basis van een voor 9 jaar gegeven licentie. Een re-
organisatie die de sector weer gezond zal maken,
dient op een zo kort mogelijke termijn uitgevoerd
te worden. Wij pleiten ervoor om zo snel mogelijk
tot een nieuwe erkenningsronde te komen.

Betreffende punt 2 zijn wij voor een volledige in-
ventarisatie van de beschikbare frequenties. Naast
de technische beschikbaarheid dient ook nagegaan
te worden wat economisch haalbaar en maatschap-
pelijk relevant is. In een zeer landelijk gebied zijn
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er bijvoorbeeld misschien wel 6 frequenties be-
schikbaar maar zou het erkennen van 6 radio's lei-
den tot een economisch onverantwoorde situatie.

Betreffende punt 3 : wij zijn tegen een rondetafel-
conferentie als die leidt tot het uitstel van de reor-
ganisatie van de sector. Bij een eventuele rondeta-
felconferentie zou men ook kandidaat-licentiehou-
ders, die momenteel niet beschikken over een li-
centie, moeten betrekken.

Betreffende punt 4 : voor men een technische norm
bepaalt, moet men nagaan welke uitzendnorm eco-
nomisch verantwoord en maatschappelijk relevant
is. In een zeer landelijke streek zal er bijvoorbeeld
meer zendgebied moeten worden bereikt om eco-
nomisch leefbaar te zijn dan in een middelgrote
stad.

Wij zijn niet tegen samenwerkingsverbanden voor
de realisatie van nationaal en internationaal
nieuws. Wij zijn wel tegen elke vorm van ketenvor-
ming. Wij pleiten voor een rechtszekerheid van mi-
nimaal 9 jaar.

Betreffende punt 5 zijn wij voor een steunpunt
voor lokale radio's.

Inzake punt 6 menen we dat het Vlaams Commis-
sariaat van de Media zelf moet beslissen of men
behoefte heeft aan het advies van een onafhanke-
lijk deskundige.

Ook inzake het voorstel van minister Van Meche-
len willen wij graag een aantal opmerkingen
maken.

Betreffende punt 5.1 : Radio 2 is een nationale
radio met een regionale ontkoppeling. Radio 2 ont-
koppelt niet voor regionale reclame. Indien het
monopolie van Radio 2 dient te worden doorbro-
ken, zou dit moeten gebeuren met een erkennings-
procedure voor het erkennen van een nationale
radio met regionale ontkoppeling, en dit zonder
ontkoppeling voor regionale reclame. Alleen dan
ontstaat een gelijkwaardig privé-initiatief voor
Radio 2. Wij pleiten ervoor om regionale en lokale
reclame exclusief voor te behouden voor de lokale
radiosector. Indien er toch geopteerd wordt voor
het invoeren van provinciale radio's, zouden er mi-
nimaal 2 kandidaten per provincie moeten worden
erkend. Anders is er immers sprake van monopo-
lievorming. Regionale televisie is vandaag een mo-
nopolie.

Door hieraan radiozenders te koppelen die even-
eens een monopoliepositie hebben, versterkt men

dit nog. Monopolieposities zijn in strijd met de Eu-
ropese wetgeving. Om al deze redenen verzoeken
wij de minister om de frequentieband 102.4 -104.8
Mhz voor te behouden voor lokale radio-initiatie-
ven, zoals dat nu het geval is.

Betreffende 5.2 : wij zijn tegen het schrappen van
een verplicht minimumpercentage voor eigen pro-
grammering. Zonder eigen programmering verliest
lokale radio elke maatschappelijke relevantie.

Wij zijn tegen elke vorm van ketenvorming behal-
ve voor samenwerking inzake nationaal en interna-
tionaal nieuws.

Volgens ons moet het op de volgende manier ver-
der. In een eerste fase moet de overheid een eco-
nomisch studiebureau laten uitzoeken hoeveel lo-
kale radio's met welk zendgebied leefbaar in te
planten zijn in Vlaanderen. Op basis van de econo-
mische uitkomst moeten technische specialisten
een nieuw frequentieplan opstellen. Er zouden niet
meer lokale radio's moeten worden vergund dan
economisch leefbaar is. Daarna moet een politieke
overlegronde volgen, waarin bepaald wordt voor
welke specifieke doelgroepen frequenties worden
voorbehouden.

Een vierde fase is dan een open inschrijving voor
beschikbare frequenties. De laatste fase is een slui-
tende controle van de maatschappelijke relevantie
van de radioprojecten door middel van een jaar-
lijks advies van de lagere overheid. Alleen op deze
manier komen we waar we eigenlijk allemaal het
liefst zouden zijn : in een gezond landschap van
leefbare streekgebonden maatschappelijk relevan-
te radio's die in staat zijn een volledig eigen pro-
gramma te realiseren.

De heer Eppo Dehaes, voorzitter Radio Scorpio :
Over het voorstel van resolutie en de nota van de
Vlaamse regering kan ik slechts uitspraken doen
als voorzitter van Radio Scorpio. Daarbij kan ik me
enkel baseren op de ervaring die ik heb opgedaan
sinds mijn verkiezing tot deze functie in 2000 en de
zestal jaren daaraan voorafgaand als dagdagelijks
medewerker en programmamaker. Ik beschik dus
niet over de ervaring en de kennis wat betreft de
wetgeving en de omzetting in de praktijk daarvan
voor particuliere radio in Vlaanderen, zoals vele
van mijn collega’s hier.

Ik ben blij met dit initiatief, maar heb wel vragen
over de selectie van de genodigden : volgens welke
criteria werden ze uitgenodigd ? Aangezien diver-
siteit van het medialandschap en dus ook van het
radio-aanbod in Vlaanderen een cruciaal element
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vormt binnen de beleidsbrief Media 2002, lijkt het
me ook logisch zoveel mogelijk stemmen aan bod
te laten komen binnen deze discussie.

Radio Scorpio is een onafhankelijke, niet-commer-
ciële, lokale radio uit Leuven die sinds haar opstart
in 1979 volledig draait op vrijwilligerswerk en een
alternatief probeert te bieden voor het steeds een-
duidiger wordende radiolandschap in Vlaanderen.
Het is dan ook vanuit die zienswijze dat wij onze
vragen formuleren met betrekking tot het voorstel
van resolutie en de nota van de Vlaamse regering.

Een efficiënt beheer van de frequentieruimte en
een daaraan gekoppeld kaderscheppend mediabe-
leid zijn noodzakelijk om een goede werking van
de particuliere radiozenders in Vlaanderen te ga-
randeren. De onzekerheid en vooral onduidelijk-
heid en de erg gebrekkige communicatie naar de
betrokkenen – de particuliere radio's – binnen het
huidige beleid, getuigen mijns inziens van weinig
respect en interesse voor kleinschalige maar ambi-
tieuze projecten als dat van Radio Scorpio en van
vele andere kleine radiostations.

Op het einde van dit jaar vervallen alle geldige ver-
gunningen. Binnen de frequentieband 104.9 – 107.9
MHz zou tegen die periode een nieuw frequentie-
plan klaar zijn, met als logisch gevolg dat nieuwe
zendvergunningen zullen moeten aangevraagd
worden. In de schrijvende pers vernemen wij wel
dat alles zal doorgaan zoals gepland. Een lijst met
de beschikbare frequenties en de maatstaven die
gehanteerd zullen worden bij het herverdelen hier-
van en een richtdatum en/of een omschrijving van
wat de dossiers inhoudelijk moeten bevatten, zijn
mij echter nog niet bekend.

Om oneerlijke concurrentie tegen te gaan, is het de
plicht van de Vlaamse regering alle betrokkenen
hiervan tijdig en gelijktijdig op de hoogte te bren-
gen. Bovendien maakt die onduidelijke communi-
catie en regelgeving het ons bijzonder moeilijk om
toekomstgericht te werken. Dat was overigens in
het verleden ook al het geval : zendvergunningen
zijn immers telkens maar voorlopig en voor één
jaar geldig. Een duidelijke en goed gecommuni-
ceerde wetgeving waarbij rekening gehouden
wordt met de verschillende betrokkenen en hun
specifieke belangen, is dus onontbeerlijk en nood-
zakelijk.

Een duidelijke wetgeving functioneert enkel als ze
in de praktijk wordt nageleefd. Het optrekken van
het zendbereik voor lokale radiozenders tot 15 km
is bijvoorbeeld een voorstel dat ik alleen maar kan
toejuichen. In de praktijk komt het er echter op

neer dat wij momenteel met het ons opgelegde ver-
mogen in bepaalde richtingen niet eens een derde
halen van ons toegestane zendbereik van 8 kilome-
ter doordat andere radio’s de regelgeving niet nale-
ven. Sancties blijven echter uit. Zal dit in de toe-
komst anders zijn ? Enkel een akkoord over de fe-
derale grenzen heen kan hier een oplossing bieden,
zeker voor de lokale radio's die zich nabij de taal-
grens bevinden. Zulk een akkoord, met een BIPT
dat effectief sancties kan opleggen, lijkt niet voor
vandaag te zijn.

Het voorstel van resolutie dat hier vandaag ter be-
spreking ligt, is zeker een stap in de goede richting,
en dat de verschillende betrokkenen samen rond
tafel zitten is een vorm van communicatie die de
huidige bevoegde minister nog steeds onbekend is.
Het voorstel bevat echter nog te weinig concrete
elementen. Het is niet eenvoudig een standpunt in
te nemen over deze tekst, aangezien veel afhangt
van de manier waarop de verschillende voorstellen
en vragen zullen worden ingevuld.

Bij de herverdeling van de frequenties zal men zich
baseren op 'economische, maatschappelijke en cul-
turele motieven'. Graag hadden wij nu eindelijk
eens een duidelijke omschrijving gekregen van
deze motieven. Welke motieven gaan zwaarder
doorwegen ? Wie beoordeelt ze ? 

De ingediende erkenningsaanvragen zullen even-
eens beoordeeld worden 'op basis van een aantal
kwalificatiecriteria (zoals programmatorische, cre-
atieve, inhoudelijke en maatschappelijke mérites)'.
Ook hier lijkt een specifiekere omschrijving van
deze criteria ons noodzakelijk.

De Vlaamse regering wenst drie soorten particulie-
re radio's mogelijk te maken en ze onder te bren-
gen in drie verschillende banden. Hoelang zijn de
bijhorende vergunningen geldig ? Worden deze ra-
dio's geëvalueerd en zo ja, op welke termijn ? Is
het mogelijk om 'promotie' te maken en bijvoor-
beeld bij uitbreiding te evolueren van lokale naar
regionale particuliere radio ? 

Bij de lokale radio-initiatieven spreekt men over
'een lokale omroep gericht op een gemeente, of
een stadsradio, of een doelgroepenradio zoals bij-
voorbeeld studentenradio's of seniorenradio's'.
Worden deze definities door de verschillende ra-
diostations zelf bepaald of komen er objectieve cri-
teria die bepalen of een radio al dan niet tot één
van deze profielen behoort ? Zullen deze profielen
ook aan een welbepaald zendbereik gekoppeld
worden en zo ja, welk vermogen zal aan welk soort
radio worden toegekend ?
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De kosten en de technische infrastructuur blijven
voor de verschillende lokale radio's tot op zekere
hoogte dezelfde. Of men nu een groot of een klein
zendbereik heeft, een volledig technisch uitgeruste
uitzendstudio voor de live-programmatie en een
bijhorende montagestudio zijn een minimum voor
het maken van kwalitatieve radio. In de praktijk
zijn het natuurlijk de radio's met het grootste zend-
bereik die het interessantst zijn voor adverteerders
of sponsors.

De landelijke of regionale zenders zullen dus het
gemakkelijkst aan financiering geraken. Het is dan
ook de vraag of de Vlaamse regering bereid is be-
paalde initiatieven die bewust op een niet-commer-
ciële basis werken en op een creatieve en unieke
manier met het medium omgaan, te steunen, bij-
voorbeeld door subsidies.

4. Vragen en opmerkingen van de leden

De voorzitter : Voor de selectie van de sprekers
voor deze hoorzitting hebben we ons gebaseerd op
een lijst die de administratie bezit van alle lokale
radio’s. Wij wilden tijdens deze hoorzitting een
overzicht bieden van de verschillende soorten lo-
kale radio’s en onze tijd zo nuttig mogelijk gebrui-
ken om over voldoende informatie te kunnen be-
schikken.

De heer Marino Keulen : Inpikkend op het plei-
dooi voor de subsidies, wil ik weten of de objectivi-
teit niet in het gedrang zou komen. Degene die be-
taalt wil immers nogal vaak eens inspraak hebben
in wat uitgezonden wordt.

Vrije Radio Wellen kan dit wel bereiken door aan
lokale reclamewerving te doen en eigen activitei-
ten te organiseren zoals bijvoorbeeld lokale fees-
ten. Radio Scorpio ziet dit laatste blijkbaar niet zit-
ten omdat deze radio zich, naar eigen zeggen, richt
tot een bepaald doelpubliek. Is er een vergelijking
qua werking mogelijk ?

De heer Eppo Dehaes : Wij werken heel bewust op
een niet-commerciële basis. Dit is een eerste ver-
schil. Wij zenden geen reclame uit. Uiteraard heb-
ben we onze eigen activiteiten. Anders zouden we
geen twintig jaar kunnen bestaan. We kunnen het
radiostation financieren. Via fuiven zorgen we voor
inkomsten. Bovendien bestaat er een medewer-
kersbijdrage. Deze zaken zorgen ervoor dat we tel-
kens een positieve financiële balans kunnen voor-
leggen. Indien we ervoor opteren om niet-commer-
cieel en onafhankelijk te werken, neemt dit onze
ambitie om te groeien echter niet weg. We willen

blijven groeien want het heeft geen zin om vergun-
ningen te blijven verlengen als de radiozender blijft
aanmodderen. We willen een professionalisering
doorvoeren. We zijn hier volop mee bezig. Wil men
meer groeien, dan heeft men ook meer geld nodig.
Dit is niet meer dan logisch. Wij kunnen de jaarlijk-
se kosten dragen. Het enige probleem is dat we
hiermee niet in staat zijn om verder te evolueren in
de richting die wij willen.

De heer Marino Keulen : Werken jullie gratis of
zijn er bepaalde mensen die op een loonlijst staan ?

De heer Eppo Dehaes : Bij ons staat er niemand op
een loonlijst.

Mevrouw Niki Degryze : Mevrouw De Beukelaer
pleit ervoor om regionale en lokale reclame exclu-
sief toe te kennen aan regionale en lokale radio-
zenders. Bedoelt zij daar dan mee dat VRT 1 en
Radio 2 geen reclamezendingen meer zouden
mogen verzorgen ? Hoe ziet zij dit alles ?

Mevrouw Dagmar De Beukelaer : Radio 2 zendt
geen reclame uit. Op het ogenblik dat men een
privé-initiatief voor Radio 2 wil creëren, heeft men
een nationale licentie met een regionale ontkoppe-
ling maar zonder reclame, nodig. Indien men tot
een gezonde situatie zou willen komen, moet men
deze reclame-inkomsten voorbehouden voor de lo-
kale sector.

Mevrouw Niki Degryze : U heeft het dus niet over
nationale reclame ?

Mevrouw Dagmar De Beukelaer : Nationale recla-
me verloopt over nationale media.

De heer Wilfried Aers : Het is de bedoeling van de
zender van mevrouw De Beukelaer om het anti-ra-
cisme te bevorderen. Op welke wijze denkt zij dit
te doen ?

Mevrouw Dagmar De Beukelaer : Wij trachten dit
enerzijds, gedurende de dag, via de programmatie
te doen. Anderzijds werken wij 's avonds meer
doelgericht. Daarnaast ontplooien wij ook allerlei
activiteiten die antiracisme bevorderen in de regio
van Antwerpen. Voorbeelden hiervan zijn onder
meer 'Antwerp, city of colors'. Dit is een jongeren-
evenement waarbij tienduizend jongeren opkomen
tegen racisme. Een ander voorbeeld is onze actie
'Op vakantie worden we vrienden'. We willen
enkel een betere toekomst creëren.

De heer Eddy Schuermans : Mevrouw De Beuke-
laer stelt een gefaseerde aanpak voor. Op die ma-
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nier zou men kunnen komen tot nieuwe erkennin-
gen. Indien men het goed wil doen, vraagt dit enige
tijd. Ik deel haar mening en ben van oordeel dat
deze periode zo kort mogelijk moet gehouden wor-
den. Vreest men echter niet dat de onzekerheid de
vrije radio's parten zou kunnen spelen ? De ver-
gunningen lopen immers op het einde van het ka-
lenderjaar af. Moet men niet voorzien in een per-
spectief, al is het maar op de halflange termijn ? Op
deze manier kunnen degenen die vandaag actief
zijn, investeren en doorwerken tot op het ogenblik
dat de gefaseerde aanpak zich voltrokken heeft.

Mevrouw Dagmar De Beukelaer : Ik weet niet
hoeveel tijd er precies nodig is om de sector op-
nieuw gezond te maken. Het wordt echter tijd dat
we het verleden achter ons laten en ons meer naar
de toekomst richten. Hoe lang dit duurt, weet ik
niet.

De heer Eddy Schuermans : Wat moet er dan in de
tussenperiode gebeuren ? Moeten we deze periode
niet overbruggen voor degenen die vandaag actief
zijn ? De vergunningen lopen immers af. Is het dan
niet beter dat men, anders dan vroeger, iets meer
perspectief zou bieden ? We vrezen immers dat we
met een politiek van dag tot dag, de sector geen
goed doen.

De heer Jo Vermeulen : Ik zou graag iets meer ver-
nemen over Multipop. Wat zijn de voornaamste
bronnen van inkomsten ? Blijft men leefbaar ?
Hoe krijgt de interactiviteit met de luisteraar
vorm ? Hoe zit het met de muziekkeuze ? Is die
specifiek of wisselend ? Dit zijn immers elementen
die kleur geven aan hetgeen men wil bereiken.

Van de vertegenwoordiger van radio Scorpio wil ik
graag vernemen of hij steun krijgt van de universi-
teit. Is radio Scorpio een universitaire zender ? 

Mevrouw De Beukelaer pleit voor een rol voor de
lokale overheden. Bestaat er op dit ogenblik een
goede samenwerking met de lokale overheden ?
Speelt dit een rol of is men, naargelang de eigen
visie, volledig autonoom ? 

Mevrouw Dagmar De Beukelaer : Vooreerst wens
ik erop te wijzen dat wij geen ghettozender zijn.
Wij zijn een brede zender met een duidelijke bood-
schap. Wij trachten enerzijds informatief, preven-
tief, educatief en alles gratis te organiseren. Net
zoals bij de collega uit Wellen worden de studen-
tenfuiven uitgebreid belicht. Wij financieren alles
met de hulp van de commerciële sector. De elektri-
citeit, de apparatuur en de huur worden betaald
door de commerciële sector.

Momenteel werken we met vrijwilligers. Ik droom
ervan om ooit een aantal mensen in dienst te
nemen maar zover staan we momenteel nog niet.

We gaan ervan uit dat we zelfbedruipend zijn. Voor
het overgrote deel van de vrije radio's is dit het
geval. De enige uitzondering hierop mag de kin-
derradio zijn. Kinderradio mag immers geen recla-
me uitzenden. Dit zou deontologisch onverant-
woord zijn. In alle andere gevallen moet de radio
in zijn eigen noden kunnen voorzien, hetzij door
vrijwilligers, hetzij door reclame, hetzij door winst-
gevende activiteiten.

Inzake de programmatie gaan we overdag heel
breed te werk. Men krijgt een potpourri van Wes-
terse muziek. Per uur is er slechts één niet-Wester-
se plaat. Deze laatste heeft dan nog enorm veel
Westerse invloed. Op die manier wordt iedereen
op gemakkelijke manier in contact gebracht met
andere culturen. Muziek is immers een taal die ie-
dereen begrijpt en waardoor men informatie kan
doorgeven. Dit alles trachten we te realiseren via
de programmatie.

Anderzijds hebben we nieuwe activiteiten en be-
staande activiteiten die ondersteuning kunnen ge-
bruiken. Studentenverenigingen beschikken im-
mers niet vaak over de middelen om te adverteren
op een vrije radio.

Overdag hebben we verschillende agenda's waar-
mee we de mensen trachten duidelijk te maken wat
er allemaal in Antwerpen gebeurt. Er gebeurt ont-
zettend veel positiefs in Antwerpen. Op dit laatste
gaan we ook al eens dieper in.

De heer Eppo Dehaes : We zijn officieel geen stu-
dentenradio. Dit is ook een van mijn opmerkingen
op het voorstel van resolutie. De grootste groep
van onze medewerkers zijn studenten die vrijwillig
radio maken. Onze nieuwsredactie bestaat bijvoor-
beeld uit studenten communicatiewetenschappen.
Officieel hebben we echter geen binding met de
universiteit. Als we spreken over een studentenra-
dio, gaat het dan over een radio voor studenten of
over een radio door studenten ? Ik geloof dat radio
Scorpio eerder een radio is die door studenten
wordt gemaakt. Het is echter zeker geen radio die
alleen voor studenten is bestemd. We werken im-
mers samen met alle mogelijke denkbare culturele
centra die in Leuven bestaan. Deze brengen een
programmatie die niet enkel op studenten gericht
is. De sociale en culturele activiteiten die in Leuven
georganiseerd worden, zijn immers ook voor de lo-
kale bevolking bestemd, al wordt het aanbod na-
tuurlijk voor een groot deel mee bepaald door het
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grote aandeel van de studenten in de stadspopula-
tie. We zijn echter geen radio die zich uitsluitend
op studenten richt. Statutair is het net de betrach-
ting van Radio Scorpio om een brug te slaan tussen
de lokale inwoners en de studenten, en interesse op
te wekken voor elkaars leefwerelden.

De heer Jo Vermeulen : Weet men dan wie er alle-
maal naar radio Scorpio luistert ?

De heer Eppo Dehaes : Daar hebben we geen idee
van. Wij kunnen zelf geen onderzoeken voeren. Ik
kan me enkel baseren op zaken zoals de opkomst
op onze fuiven en op het aantal medewerkers dat
zich aanbiedt. Elk jaar melden zich trouwens meer
en meer medewerkers.

De heer Danny Vandenbossche : Is het mogelijk
om het budget van beide radio’s te kennen ? Hoe
kijken beide radio’s tegen subsidies aan ? Op
welke wijze zouden ze moeten toegekend worden ? 

Mevrouw Dagmar De Beukelaer : Kijken we naar
onze maandelijkse kosten zonder rekening te hou-
den met de werknemers, dan mag men op een
maandelijks bedrag van een half miljoen frank re-
kenen.

De heer Eppo Dehaes : Voor ons gaat het ongeveer
om hetzelfde bedrag maar dan op jaarbasis.

Radio Scorpio is zowel inhoudelijk als muzikaal
een bijzondere zender. Hij is niet gericht op het
grote publiek, maar het is precies door het vasthou-
den aan programma's voor de liefhebber, dat wij
nog bestaan. Wij mogen dan minder interessant
zijn voor adverteerders dan meer algemene Leu-
vense vrije radio's, maar dat betekent niet dat wij
niet professioneel willen werken. Als de overheid
ons pakweg 250.000 frank per jaar zou geven, dan
konden wij daarmee onze infrastructuur uitbou-
wen. Wij bieden namelijk kansen aan vrijwilligers
die graag radio willen maken. Sommigen van hen
hebben meer dan gemiddelde capaciteiten op dat
vlak en wij willen hun goed materiaal bieden om
mee te werken. Zij leren bij ons radio maken, wat
blijkt uit de lange lijst van mediamensen die als
student voor Scorpio werkten.

De heer Marino Keulen : Mevrouw De Beukelaer
zei dat Radio Multipop een half miljoen frank per
maand uitgeeft. Waaraan ? En waar komt dat geld
vandaan ? Welke soort bedrijven adverteert bij
Multipop ?

Mevrouw Dagmar De Beukelaer : Wij hebben
zowel lokale als regionale adverteerders. Het geld

gaat voor het grootste deel naar de begeleiding van
medewerkers zonder radio-ervaring. De rest gaat
naar de werking, dat wil zeggen de kosten van elek-
triciteit, verwarming, huur, telefoon en apparatuur.

De heer Marino Keulen : Wat bedoelt u concreet
met begeleiding ? 

Mevrouw Dagmar De Beukelaer : Tekstschrijvers
worden begeleid bij het schrijven van teksten en
presentatoren bij het presenteren, dit alles door in-
gehuurde krachten. De competentie die wij nodig
hebben, bestaat immers al op de markt.

De heer Marino Keulen : Na een tijd zal Multipop
toch in huis over die knowhow beschikken ? Het
gaat dus om een startinvestering ? 

Mevrouw Dagmar De Beukelaer : Dat klopt. Wij
zijn immers nog maar twee jaar bezig.

Ik ben het ermee eens dat men de luistercijfers
moet relativeren. Adverteerders baseren zich erop,
maar zij mogen niet het enige criterium zijn voor
de overheid. Een studentenzender met 3000 luiste-
raars bereikt misschien wel 90 percent van zijn
doelgroep, en is dus maatschappelijk relevant.

5. Uiteenzetting door de heer David Daggelinckx,
directeur Lokale Radio Antigoon en door de
heer Dirk Verleyen, Lokale Radio Roeland

De heer David Daggelinckx : Radio Antigoon ging
als een van de eerste Antwerpse privé radio’s van
start in 1980 en we werden al snel de meest profes-
sionele zender uit de hele regio. Programmatie,
technische infrastructuur, presentatie, enzovoort,
als jonge radiomakers wisten we precies waar we
naartoe wilden. We wisten dat radio meer is dan al-
leen maar muziek en daarom zorgden we voor
Antwerps nieuws, we organiseerden wedstrijden en
promoties en we bouwden ons eigen luisterpubliek
op.

Ook de adverteerders vonden de weg naar ons sta-
tion en Radio Antigoon evolueerde naar wat het
vandaag is : de grootste, meest bekende en meest
beluisterde Antwerpse privé-radio. Op het grond-
gebied Antwerpen zijn op dit ogenblik naast Radio
Antigoon 9 verschillende zenders actief, met name
Radio Multipop op 102.5, Radio Centraal op 103.9,
Radio Minerva op 103.6, Radio Nostalgie op 105.4,
Radio Contact op 107, Radio Contact 2 op 102.8,
Radio Mango op 107.4, Top Radio op 104.2, en
Channel X op 107.8.
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Radio Antigoon is al meer dan 21 jaar trouw aan
zijn naam, publiek en doelstellingen : toegankelijke
radio voor en door Antwerpenaren op een zeer
professioneel niveau. Omdat deze continuïteit in
programmering en beleid een unicum is in het Ant-
werpse, geven we graag ter vergelijking ook even
de historiek van onze collega’s. We hebben ons hier
beperkt tot radio’s die met professionele medewer-
kers werken. Radio Multipop startte als Radio Zui-
derlicht. Topradio startte als Radio Annick, werd
dan Radio Contact en vervolgens VRM. Contact 2
was eerst Radio Expres en nadien Family. Radio
Contact is gestart als Radio Eiland. Radio Nostal-
gie startte als Radio Bavo. Radio Mango startte als
European University Radio die nadien tot SIS
werd omgedoopt die op zijn beurt werd vervangen
door Radio Nostalgie. Al deze radio’s veranderden
in de loop der jaren meerdere malen van program-
mering.

Radio Antigoon is de enige professioneel werken-
de radio in het Antwerpse die al 21 jaar actief is in
de Antwerpse regio met dezelfde muziekstijl en de-
zelfde programmaleiding. Daarnaast zijn we steeds
een onafhankelijke koers blijven varen en houden
we ons strikt aan de regelgeving.

Om de continuïteit te garanderen, werkt Radio
Antigoon enkel met medewerkers die als werkne-
mer of freelance voor ons werken. Radio Antigoon
stelt momenteel 9 mensen fulltime te werk.

Radio Antigoon is de enige radiozender in Antwer-
pen die geabonneerd is op het persagentschap
Belga. Zo zorgen we voor professionele berichtge-
ving, verwerkt door onze eigen medewerkers of re-
gelmatig ook door de stagedoende journalisten uit
de richting journalistiek van de Plantijn-hoge-
school. Zo zorgen wij dagelijks voor een zeer ruim
aanbod regionale informatie.

Radio Antigoon is nu al meer dan 20 jaar een van
de weinig echt onafhankelijke radiostations, dus
zonder verankering in een nationaal netwerk.
Daarom kunnen wij in tegenstelling tot de vele
netwerkradio’s nog zorgen voor een lokale binding
met onze luisteraars. Zo zijn er dagelijks 6 uitzen-
dingen van de Antwerpenaar, de radioversie van
het informatiemagazine van de Stad Antwerpen.

Natuurlijk wil de Sinjoor ook op de hoogte blijven
van het lokale nieuws, die nieuwshonger wordt ge-
stild met 6 dagelijkse regionale nieuwsuitzendingen
waarin de Antwerpse actualiteiten worden belicht.
Antwerpen bruist. In onze cultuuragenda laten we
onze luisteraars driemaal kennis maken met de cul-
tuurevenementen die worden georganiseerd in de

stad. Mobiliteit is een van de grote problemen in
onze stad, daarom wordt de Antwerpse automobi-
list geïnformeerd met klokvaste verkeersinforma-
tie tijdens de spitsuren en verder ook op het mo-
ment dat dit nodig is.

Natuurlijk zijn wij ook als sponsor betrokken bij
grote Antwerpse evenementen, vaak ook in samen-
werking met de stad Antwerpen.

Radio Antigoon is naast dit alles ook een vlot en
aangenaam muziekstation waar de luisteraar cen-
traal staat en waar hij of zij altijd terecht kan voor
het omroepen van allerlei berichten over bijvoor-
beeld verloren gelopen huisdieren of voor het win-
nen van een waardevolle prijs.

Om er zeker van te zijn dat we dag en nacht ons
doelpubliek bereiken, maken we gebruik van een
zogenaamd 'programmaformat'. Het format be-
paalt de huisstijl van Radio Antigoon zowel op het
vlak van de muziek als op het vlak van de presen-
tatiestijl. Ons format legt dus onder meer vast
welke soort muziek we draaien, platen die niet pas-
sen worden bij ons dan ook nooit uitgezonden. Zo
zijn we er zeker van dat we onze luisteraar op geen
enkel moment afstoten en creëren we bij de Ant-
werpenaar de zekerheid dat hij, wanneer hij ook
afstemt, bij ons altijd zijn favoriete muziek zal
horen.

Radio Antigoon gebruikt het Hot AC format (Hot
Adult Contemporary) : populaire, toegankelijke
muziek met een duidelijk profiel, voor een kern-
doelgroep van 15 tot 44-jarigen. Voeg hierbij ook
nog onze no-nonsense en sympathieke presentatie-
stijl en u begrijpt meteen waarom Radio Antigoon
reeds jarenlang jong en oud aanspreekt.

De regionale uitstraling en een duidelijke muzikale
lijn van Radio Antigoon samen met de hoge naam-
bekendheid hebben ervoor gezorgd dat wij al ja-
renlang de meest beluisterde Antwerpse radio zijn.
Uit officieel onderzoek blijkt dat er 156.500 Ant-
werpenaars regelmatig naar Radio Antigoon luiste-
ren. Dit is overigens het hoogste totaalbereik van
alle Vlaamse lokale radio’s. Nochtans gaan we er
maandelijks toch op achteruit.

Het is vanzelfsprekend dat er een duidelijk ver-
band is tussen het aantal luisteraars en de reclame-
inkomsten van een privé-radio. De netto-omzet bij
Radio Antigoon is tussen 1995 en 2002 gezakt met
7 percent. De daling is de laatste periode het
sterkst. Waarom ? Reeds jaren heeft Radio Anti-
goon te kampen met ernstige ontvangstproblemen.
Veel Antwerpenaars kunnen, hoewel ze dat wel
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wensen, Antigoon niet meer ontvangen. Het zend-
vermogen van 24 watt is ruim onvoldoende om een
stad als Antwerpen te bereiken.

Toen begin jaren 90 de ontvangstkwaliteit er zo erg
op achteruit was gegaan, heeft Radio Antigoon een
vermogensversterker geplaatst om het vermogen te
verhogen. In augustus 1995 werd deze in beslag ge-
nomen en zakte het luistercomfort zodat Radio
Antigoon niet langer meer overal in Antwerpen te
ontvangen is.

Enkele jaren later werden we tien dagen geschorst
omdat de frequentiezwaai te hoog zou zijn. Een be-
slissing die wij hebben aangevochten voor de Raad
van State, en waar we tot op heden nog geen resul-
taat van kennen.

Niet alleen het lage vermogen maar ook storingen
van ons omringende radiostations maken ons het
leven als Antwerpse radio ontzettend moeilijk. Zo
werd door Radio Antigoon vorig jaar klacht inge-
diend tegen twee storende radiostations. Deze sto-
ringen door derden werden ons bevestigd door het
BIPT.

Om u een idee te geven van de onhoudbare situ-
atie waarin wij ons momenteel bevinden, hebben
wij Broadcast Partners, een onafhankelijk en ge-
specialiseerd studiebureau, opdracht gegeven om
ons uitzendcomfort te evalueren. Volgens het de-
creet werd de mogelijkheid voorzien om met een
straal van 8 km uit te zenden, wat op zich ruim on-
voldoende is voor een stad als Antwerpen. Tijdens
dit onderzoek dat plaatsvond op 28 maart jongstle-
den, werd zowel objectief als subjectief gemeten
door middel van Audemat-apparatuur. Hiermee
bedoelen we dat de veldsterkte in kaart werd ge-
bracht maar ook de audiokwaliteit van het geme-
ten signaal. De testwagen heeft een weg afgelegd
binnen een straal van 8 km rond de zendmast. De
gekleurde blokjes geven het afgelegde traject weer.

Wanneer we de ontvangstkwaliteit in een schaal
van 1 tot 5 voorstellen, waarbij 5 overeenkomt met
een goede ontvangst, en 1 met een slechte ont-
vangst, dan blijkt uit het onderzoek van Broadcast
Partners dat 52,7 percent van de afgelegde route
als zeer slecht wordt ervaren, 17,6 percent als
slecht, 5,6 percent als redelijk, 11,7 percent als vol-
doende en slechts 12,5 percent als goed. Graag
geven we hierbij ook de overweging mee dat een
modale luisteraar die het ontvangstcomfort van na-
tionale zenders gewoon is, natuurlijk meteen af-
haakt wanneer tijdens een autorit de ontvangst
meer dan de helft wordt verstoord, en dit reeds op
enkele kilometer van onze zendmast ! 

Radio Antigoon is erin geslaagd een vaste waarde
te worden voor de Antwerpenaar en een vast com-
municatiekanaal voor en door de Stad Antwerpen.
Radio Antigoon heeft de laatste zeven jaar in te-
genstelling tot vele anderen steeds de regelgeving
strikt nageleefd.

Het is vanzelfsprekend dat een daling van de luis-
teraars door de de facto inkrimping van ons zend-
gebied nefaste gevolgen heeft voor onze adverten-
tie-inkomsten en dus onze werking. Onze adver-
tentie-inkomsten worden immers niet aangevuld
door al dan niet verdekte overheidssteun zoals bij-
voorbeeld bij de regionale TV.

Zonder wijzigingen ziet de toekomst er in het
zendgebied niet rooskleurig uit. Het huidig zendge-
bied moet worden uitgebreid om een economisch
leefbare stadsradio te maken. De grootte van het
zendgebied dient overeen te komen met de econo-
mische, sociale en culturele aantrekkingspool van
de stad.

Om aan te tonen welk zendgebied er nodig is om
als Antwerps radiostation economisch leefbaar te
zijn, steunen we ons op de analyses van het depar-
tement Sociale en Economische Geografie van de
KU Leuven die aan de hand van deze kaart deze
aantrekkingspool weergeeft. We zijn ervan uitge-
gaan dat potentiële luisteraars die 15-30 percent
van hun aankopen in Antwerpen doen, bereikt die-
nen te worden. Dit komt neer op een straal van on-
geveer 35 km. Het is vanzelfsprekend dat op heel
dit grondgebied Radio Antigoon in stereo en zon-
der storingen dient ontvangen te kunnen worden
als we onze taak terdege willen kunnen vervullen.

Volgens ons is het aantal geplande frequenties
voor stads- en regionale radio’s voor Antwerpen
contradictoir omwille van de niet-economische
leefbaarheid van deze combinatie. Het noodzake-
lijk zendgebied voor een Antwerpse stadsradio
komt immers quasi overeen met dat van een regio-
nale radio.

In het besproken zendgebied is slechts plaats voor
één ‘economisch leefbaar’ radiostation voor Ant-
werpen, zeker rekening houdend met het reeds be-
staande aanbod. Ter ondersteuning van deze stel-
ling kunnen we het voorbeeld van de regionale te-
levisie ATV aanhalen : dit station is volgens onze
informatie nauwelijks leefbaar.

De overheid dient oog te hebben voor mogelijke
concurrentievervalsing, bijvoorbeeld de koppeling
van een regionaal TV-station met een regionale
radio. Het medialandschap wordt immers momen-
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teel gedomineerd door een aantal elkaar sterk be-
concurrerende partijen. Dit geldt zeker voor de
Antwerpse markt. Indien de stadsradio respectie-
velijk regionale radio toegewezen wordt aan een
marktspeler die het regionale tv-station niet in
handen heeft, schept dit een nadeel voor deze
radio. Wij rekenen er dan ook op dat de overheid
in dit dossier zijn verantwoordelijkheid neemt.

De heer Dirk Verleyen, Lokale Radio Roeland : In
1982 neemt een groep geëngageerde mensen het
initiatief om in Gent met een lokale radio te star-
ten om zo een aanvullend aanbod te bieden op de
toenmalige VRT. Het verzorgen van de lokale in-
formatie was toen al zeer belangrijk. Vandaar dat
de naam Roeland werd gekozen, afgeleid van klok-
ke Roeland, de stem van Gent, die vroeger het wel
en wee verkondigde over Vlaanderen.

In 1984 viel de vergunning in de bus en kon Roe-
land zich op de FM-band vestigen tussen de andere
vrije radio’s. Precies door de band met heel wat ini-
tiatiefnemers, cultuurmakers en het politieke leven
in het stadhuis, onderscheidde Roeland zich en het
werd al vlug duidelijk dat er wel degelijk nood was
aan een dergelijk radiostation.

Een groep van 60 vrijwilligers werd onderverdeeld
in verschillende redacties. Die structuur wordt nog
altijd gehandhaafd. Als het nodig is, worden de re-
dacties uitgebreid met stagiairs van de Gentse Uni-
versiteit, van de hogescholen en met freelance
journalisten. Samen staan ze dagelijks in voor de
verslaggeving van allerhande gebeurtenissen. Ze
volgen in Gent en onmiddellijke omgeving pers-
conferenties en hoorzittingen, brengen verslag uit
over de gemeenteraad en commissievergaderingen,
maken reportages en interviews, volgen de feiten
op en zorgen voor rechtstreekse uitzendingen bij
grote en minder grote evenementen.

Precies door die aanpak profileert Radio Roeland
zich als lokaal informatiekanaal waarop tal van or-
ganisaties, particulieren en instellingen een beroep
doen. Vaste afspraken zijn de frequent georgani-
seerde persontmoetingen van de stad Gent, de pro-
vincie Oost-Vlaanderen, de universiteit enzovoort.
Daarnaast is de betrokkenheid van de luisteraar
van zeer groot belang. Radio Roeland lost het op
door met een captatiewagen ter plaatse te gaan en,
al dan niet rechtstreeks, een verslag van de gebeur-
tenis te verzorgen.

Op verschillende punten in de stad zijn er aansluit-
mogelijkheden voor verbinding met vaste studio’s.
Voorts is er een ombudsprogramma via een studio
in het stadhuis van Gent waardoor de burger recht-

streekse vragen kan richten aan de burgemeester
of de schepenen. Ten slotte zijn er live program-
ma’s in de eigen publiekstudio (120 plaatsen) of in
een gehuurde studio (450 plaatsen). Reacties van
de luisteraars op de programma’s en de behandel-
de items zijn welkom. Er zijn ook spelprogram-
ma's.

Het ontbreekt Roeland niet aan inzet, enthousias-
me en motivatie maar de radio voelt zich door de
verantwoordelijke overheid stiefmoederlijk behan-
deld. Klachten over uitzendingen die gestoord wer-
den, en over een gebrek aan luistercomfort kregen
nauwelijks een antwoord. Commercieel is dat bij-
gevolg nadelig voor bijvoorbeeld investeringen en
infrastructuur. Dat heeft een ontmoedigend effect
op de hele werking.

Radio’s zoals Radio Roeland hebben dringend be-
hoefte aan een beter zendcomfort. De straal be-
draagt nu theoretisch amper 8 kilometer. Dat is on-
voldoende omdat zelfs niet alle Gentenaars bereikt
kunnen worden. We vragen ook een grotere reik-
wijdte omdat veel Gentenaars in de rand zijn gaan
wonen, maar voor sociaal-culturele activiteiten
toch nog nauw verbonden blijven met de stad (to-
neel, opera, bibliotheek, sportaccommodaties, eve-
nementen en onderwijs).

Gent vervult de rol van centrumstad en telt ook
heel wat pendelaars uit de regio. Ook die mensen
willen we in hun vrije tijd bereiken met informatie
uit de stad waarmee ze verbonden zijn en uit hun
eigen omgeving. Een groter zendbereik en een
beter zendcomfort moeten de radio commercieel
interessanter maken zodat de leefbaarheid van het
station gegarandeerd wordt.

Gezien de stedelijke impact een groot deel van de
provincie inpalmt, lijkt het aangewezen meer stads-
radio’s mogelijk te maken en af te stappen van een
of meerdere provincieradio’s. Daar komt ook meer
ruimte vrij voor meer lokale initiatieven. Een sa-
menwerking op commercieel of informatief vlak
kan alleen maar de luisteraar ten goede komen. Ik
hoop dat men rekening zal houden met vroegere
prestaties van de vrije radio’s.

6. Vragen en opmerkingen van de leden

De heer Eddy Schuermans : U bent geen voorstan-
der van provinciale of regionale radio’s, maar wel
van radio’s op stadsniveau. Dat staat haaks op wat
er in de nota van de regering staat. Om het zend-
comfort te verbeteren, moeten misschien keuzes
gemaakt worden. Welke criteria zijn relevant om
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nieuwe vergunningen te verlenen ? De regering
stapt af van de bestaande frequentietoekenning.

De heer Xavier Vidal : De regering wijkt af van de
knowhow. Bij commerciële radio’s wordt daar ech-
ter wel rekening mee gehouden. Voor het verzor-
gingsgebied hebben we vanuit de stad Antwerpen
naar de Kempen een bereik van 35 kilometer
nodig ; in de richting van Sint-Niklaas maar een ge-
bied van 15 tot 20 kilometer.

In het voorstel van de minister wordt vrijwel geen
rekening gehouden met de leefbaarheid. Er komen
200 lokale radio’s maar er verandert weinig aan de
economische leefbaarheid.

De heer Dirk Verleyen : Onze economische leef-
baarheid is afhankelijk van het luister- en zend-
comfort. Als we in Oost-Vlaanderen een zendbe-
reik van dertig kilometer krijgen, kunnen we tach-
tig procent van de provincie Oost-Vlaanderen be-
reiken. De overige twintig procent kan dan voor
goed werkende lokale radio’s gereserveerd wor-
den.

De heer Marino Keulen : Ik heb de indruk dat men
angst heeft voor provinciale radio’s omdat die lo-
kale initiatieven technisch onmogelijk zouden
maken. Een studie zal uitmaken of die angst te-
recht is. Wat wel duidelijk is, is dat de huidige acht
kilometer te beperkt zijn.

Hoe slaagt men er bij Radio Antigoon Antwerpen
in om negen mensen voltijds te betalen ?

De heer Xavier Vidal : Wij overleven dankzij onze
naambekendheid, onze trouwe luisteraars en trou-
we adverteerders. We krijgen het wel steeds moei-
lijker en als er niet gauw iets gebeurt, komen we
echt in de problemen.

De heer Marino Keulen : U overleeft dankzij uw
trouwe luisteraars. Wat moet ik daaronder
verstaan ?

De heer Xavier Vidal : Toen wij in het begin van de
jaren tachtig begonnen uit te zenden, richtten wij
ons tot de 25-jarigen. Die mensen zijn blijven luis-
teren en zijn intussen ook al 45 jaar. Onze adver-
teerders verwachten een zekere respons. Dankzij
onze trouwe luisteraars, kunnen wij onze adver-
teerders een zekere return garanderen.

De heer Xavier Vidal : Onze omzet is de laatste
jaren wel sterk gedaald. Wanneer we de periode
tussen 1995 en 2002 nader bekijken, merken we
aanvankelijk enkele kleine omzetdalingen en -stij-

gingen. De laatste drie jaar merken we echter een
significante daling van liefst 23 percent.

De heer Marino Keulen : Die daling staat dus los
van de opkomst van de lokale commerciële
radio’s ?

De heer Xavier Vidal : Absoluut. Zij concentreren
zich immers niet op de lokale adverteerders. Wij
halen tachtig percent van ons inkomen uit lokale
adverteerders en slechts twintig percent uit natio-
nale.

7. Uiteenzetting door de heren Koen Ghyselinck,
Regionale Radio's Vlaanderen vzw, Philippe
Persoons, Vlaamse Federatie van Lokale Ra-
dio's en Bruno Heyndrickx, Vereniging van
Vlaamse Onafhankelijke Radio's 

De heer Koen Ghyselinck, Regionale Radio’s
Vlaanderen vzw : Wij zijn een relatief nieuwe fede-
ratie. Als we de voorbije twintig jaar nader bekij-
ken, merken we twee tendensen. Enerzijds is er de
neiging om te centraliseren door ketenradio’s op te
richten. Anderzijds wil iedere onafhankelijke radio
ook zijn lokale eigenheid bewaren. Tot in 1990
vormt men ketens, waarna het decretaal verboden
wordt. Die ketenvorming is evenwel tersluiks
voortgegaan tot het in 1998 opnieuw wordt toege-
staan.

Momenteel zijn er vijf ketens actief in heel Vlaan-
deren. Voorts zijn er drie ketens die in een bepaal-
de regio actief zijn en nog een aantal semi-profes-
sionele radio’s. Ten slotte zijn er nog enkele ama-
teurradio’s die met vrijwilligers werken en bij geen
enkele keten aangesloten zijn.

In zijn beleidsnota maakt minister Van Mechelen
een onderscheid tussen lokale radio’s, stadsradio’s,
doelgroepradio’s en regionale radio’s. Die regiona-
le radio’s zijn nieuw en komen wellicht overeen
met de provinciale radio’s.

Wij storen ons aan het feit dat er geen onderscheid
wordt gemaakt tussen ketenradio’s en onafhanke-
lijke radio’s, ook al verschillen hun werking en am-
bities grondig. In de beleidsnota wordt evenmin
iets gezegd over de amateurradio’s.

Wij stellen daarom een nieuwe terminologie voor.
Met regionale radio’s bedoelen wij zenders voor
kleine entiteiten zoals steden, verstedelijkte gebie-
den of een aantal aaneengesloten gemeenten. Hun
werking is gebaseerd op sociaal-economische en
culturele factoren. Ze werken met een zendvermo-
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gen dat een bereik van 15 tot 20 kilometer moge-
lijk maakt. We kunnen aan die zenders eventueel
een minimaal aantal luisteraars, bijvoorbeeld
200.000, vragen.

Er zijn ook de ketenradio’s, die fungeren als door-
geefluik voor nationale radioproducties. Voor die
zenders worden in de nieuwe beleidsnota geen mi-
nimale voorwaarden voor lokale of regionale in-
vulling meer opgelegd, behalve drie lokale jour-
naals per dag. Een verdere centralisatie, onder
meer om economische redenen, laat zich dan ook
voorspellen.

Provinciale radio’s zijn nieuw. Of ze al dan niet
concurrenten zullen worden van Radio 2, valt af te
wachten. De vraag of er behoefte is aan deze ra-
dio's laten we voorlopig in het midden. Hier willen
we in eerste instantie het belang van onafhankelij-
ke regionale radio's in een vernieuwd en gediffe-
rentieerd radiolandschap benadrukken. Het begrip
‘regionale radio’ heeft voor ons evenwel een ande-
re invulling. Onze vzw verdedigt een ander type
radio en fungeert als spreekbuis van de semi-pro-
fessionele onafhankelijke radio’s. Die presenteren
zich daarmee voor het eerst als groep aan de bui-
tenwereld. De andere radioverenigingen groeperen
immers vooral ketenradio’s.

Waarom is regionale radio nodig ? In Vlaanderen
ontwikkelen zich nieuwe industriële en handels-
centra rond kleinere steden of een conglomeraat
van een aantal gemeenten : deze nieuwe groeipo-
len met regionale uitstraling winnen aan betekenis.
Vlaanderen kent bovendien ook een aantal ge-
ografisch omschreven regio’s, zoals bijvoorbeeld
het Land van Waas en het Pajottenland. Deze re-
gio's presenteren zich niet alleen als toeristische
trekpleisters, maar tussen de verschillende steden
en gemeenten die van een dergelijke regio deel uit-
maken, ontstaan er op diverse wijzen samenwer-
kingsverbanden. Deze culturele, sociale en econo-
mische evolutie moet ook een uitdrukking krijgen
in het medium radio.

Het opstarten van nieuwe radiostations is niet ge-
makkelijk. Een aantal radio’s met regionale uitstra-
ling bestaan echter al en zij hebben een aantal
troeven. Ze verschaffen werk in eigen regio, ze bie-
den de regionale handel een betaalbaar kanaal om
hun eigen zaak te promoten, ze bieden de meest di-
recte vorm van communicatie tussen de lokale
overheden en de bevolking en zijn sneller dan re-
gionale televisie of pers, ze stimuleren het sociaal-
cultureel leven en werken daar ook actief aan mee,
ze bieden vrijwilligers uit de regio de kans om er-
varing op te doen en ze kunnen kwaliteit brengen

door een beroep te doen op professionals, zowel
voor de invulling van de programmering als voor
de productie van bijvoorbeeld reclamespots en
jingles.

De leefbaarheid van de regionale radio’s moet wel
worden verhoogd. De mogelijkheden tot inhoude-
lijke en commerciële samenwerking moeten in het
nieuwe decreet versterkt worden door onder meer
garanties inzake het verzorgingsgebied, de zend-
vergunning, het economisch hinterland en de tech-
nische en inhoudelijke controle.

Het uitstel van de toepassing van een nieuw dege-
lijk frequentieplan met twee of drie jaar is nefast
voor de sector. Alleen een beperkte verlenging van
het huidige plan is aan de orde. We verwachten een
zo efficiënt mogelijke invulling van de volledige
FM-band. Een opdeling tussen laagvermogen- en
hoogvermogenfrequenties kan slechts functioneel
zijn als het bijdraagt tot een verhoging van het
zendcomfort en tot de verscheidenheid van de ra-
diozenders die elke Vlaming kan beluisteren.

Om aan de bestaande semi-professionals het nodi-
ge zendcomfort te geven, moeten de regionale ra-
dio’s kunnen ontvangen worden in een straal van
15 tot 20 kilometer. Dat is noodzakelijk om de leef-
baarheid te garanderen. Alle radio’s, zowel de par-
ticuliere als de publieke, moeten hetzelfde zend-
comfort hebben.

Rechtszekerheid moet gecreëerd worden door uit-
zendvergunningen voor een veel langere termijn,
bijvoorbeeld 9 jaar, toe te kennen. De keuze van de
rechtsvorm moet volledig vrij zijn, zonder dat een
bepaalde rechtsvorm negatieve connotaties krijgt.
Een transparante regelgeving met betrekking tot
de erkenningsvoorwaarden en een tussentijdse
evaluatie of controle door een bevoegd orgaan
moet de verscheidenheid van de diverse radio-ini-
tiatieven garanderen. Een steunpunt voor particu-
liere radio kan de zenders helpen met onder meer
technische of juridische problemen.

De economische factoren, die een regionale radio
mogelijk moeten maken, moeten worden verste-
vigd, onder meer door het zendvermogen aan te
passen aan een minimaal potentieel aantal luiste-
raars, bijvoorbeeld 200.000. Commerciële samen-
werking tussen regionale radio’s moet mogelijk
zijn. De overheid kan regionale radio’s ondersteu-
nen door het plaatsen van overheidscampagnes.
Regionale radio's zijn immers het aangewezen me-
dium voor het verspreiden van lokale en regionale
berichtgeving. De overheid moet er ook op toezien
dat de gelijkheidsprincipes inzake de inning van
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auteursrechten en billijke vergoeding worden gere-
specteerd.

Doel van een nieuw frequentieplan moet zijn om
elke Vlaming de kans te bieden op een verschei-
den, pluralistisch radiolandschap. Elke burger moet
ten minste één onafhankelijke regionale radio kun-
nen beluisteren. Vergunningen worden toegekend,
rekening houdend met de inhoudelijke invulling
van de radio.

Een zender die ervoor opteert om als onafhankelij-
ke regionale radio te opereren, kan nadien niet
zomaar tot een keten toetreden. Als er te veel ge-
gadigden zijn voor een bepaalde regio, moet er een
positieve discriminatie zijn van de tot heden onaf-
hankelijke lokale of regionale erkende radio’s. De
sector zelf zou regulerend moeten optreden. De
vzw Regionale Radio’s Vlaanderen kan als instru-
ment daarvoor optreden.

De heer Philippe Persoons, Vlaamse Federatie van
Lokale Radio's (VFLR vzw) : De aandacht voor de
particuliere radio komt niets te vroeg. Inmiddels
worden al voor de tweede keer 306 voorlopige
zendvergunningen – voor één jaar – uitgereikt. Ik
vrees dat het niet de laatste keer zal zijn. De VFLR
werd opgericht in 1990 door het samengaan van
Vlaver, de Vlaamse Mediagroep, Vijfsterrenradio
en VEBE. Net als 20 jaar geleden verdedigen wij
de belangen van alle mogelijke radio's, onafhanke-
lijk van de wijze waarop ze werken. Samen met
onze zusterorganisatie Vevora werden wij door de
Vlaamse overheid als gesprekspartner erkend.

Wij vertrekken vanuit het standpunt van de radio-
maker. Dat is ons bekend uit de jaarlijkse vergade-
ring, de discussiefora en de reacties op onze websi-
te. Wij accepteren alle modellen, zowel dat van de
initiatiefnemer die zijn opdracht vanuit cultureel
perspectief bekijkt, als diegene die een economisch
marktsegment wenst te veroveren. Wij verdedigen
zowel diegene die een omroepgebouw koopt als
diegene die er een huurt, zowel wie alles zelf doet
als wie competentie inkoopt of een franchise
neemt.

Men mag niet vergeten dat onze sector twintig jaar
verwaarloosd werd. De reden is duidelijk : wij wer-
den niet opgericht, alleen toegestaan. Bij de lokale
televisie was dat anders. Wij stellen vast dat geen
enkele machtsgroep, noch politiek, noch econo-
misch, belang heeft bij onze werking. Daarom ge-
beurde er tot nu toe niets. De politiek is niet geïn-
teresseerd omdat onze sector nooit verzuild werd.
De machtige economische groepen als Roularta of
VUM waren niet meer geïnteresseerd sinds de af-

schaffing van de netwerken in de eerste helft van
de jaren ‘90. Ik weiger evenwel te geloven dat het
verhaal daarmee eindigt.

Het voorstel van resolutie en de nota van de rege-
ring weerspiegelen de uiteenlopende houdingen
van oppositie en meerderheid. De minister heeft al
een droom sinds 1998 en die staat ook in het re-
geerakkoord. Hij wil iets realiseren en de herteke-
ning van het radiolandschap als pluim op zijn hoed
steken, terwijl de oppositie dat wil verhinderen.
Maar is zijn plan ook de verstandigste keuze ? Vol-
gens ons wordt er ten onrechte een onderscheid
gemaakt tussen te veel soorten radio's. In Vlaande-
ren is het concept van wijkradio irrelevant. De FM-
band gaat over een bereik van 50 tot 100 kilometer.
Heel Vlaanderen is niet veel groter, waardoor het
landelijk wordt genoemd. Radiotechnisch gespro-
ken gaat het echter om een regionaal niveau. Acht
kilometer is niets, of men het nu interpreteert als
zendbereik of als verzorgingsgebied, want daarover
werd men het nooit eens.

In Duitsland noemt men radiozones van 200.000
inwoners lokaal. Bij ons komt dat overeen met ar-
rondissementen of provincies. Niemand wil radio
maken voor één dorp. Bij de aanvragen voor het
oude decreet was het al zo dat de meeste aanvra-
gen ingediend werden voor een gemeente samen
met de aangrenzende gemeenten.

In Vlaanderen betekent dat al gauw dat men er een
provinciestad bij heeft, waardoor men de facto in
een behoorlijke zone van 20 kilometer zit. Zo moet
ook een studentenzender als Radio Scorpio niet al-
leen kotstudenten bereiken maar ook pendelstu-
denten van een hele regio. Soortgelijke behoefte
bestaat bij wie een doelgroepradio wil maken voor,
bijvoorbeeld, de migrantengemeenschap in Lim-
burg. Ook daar heeft men het nagenoeg over een
volledige provincie. Naar wijkradio is totaal geen
vraag. Wie daar op dit moment nog mee bezig is,
wil zelf ook meer.

Met een provincieradio lopen we het risico om
ruimte kwijt te geraken ten voordele van een nieu-
we aanbieder. We voelen ons dus voor de derde
keer bij de neus genomen.

Het eerste bedrog vond twintig jaar geleden plaats.
Toen maakte men ons wijs dat er onder de 102.4
Mhz geen frequentiemogelijkheden bestonden.
Twintig jaar lang heeft men ons dit verhaal op de
mouw gespeld. Minister Van Mechelen heeft dit
verhaal doorprikt. De frequenties bestaan wel de-
gelijk. Q-Music zendt op deze frequentie uit.
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Het tweede bedrog is dat nu blijkt dat er wel fre-
quenties beschikbaar zijn. Wij vroegen om de pro-
blemen met het frequentiebereik op te lossen, de
vrije radiofrequenties onder de 102.4 Mhz toe te
kennen en hun schade te herstellen. Nu wordt dat
wat onze opgelopen schade zou kunnen herstellen,
ons opnieuw afgepakt.

Het derde bedrog is dat we heel wat beschikbare
frequenties onder de 102.4 Mhz zullen kwijt zijn nu
men de provincieradio zou willen invoeren. Wij zijn
er dus echt van overtuigd dat we weer eens bij de
neus genomen werden. Ik wil vooral de emoties die
er leven, weergeven. Hierbij gaat het niet alleen
om een persoonlijke emotie.

Voorts zou ik ervoor willen pleiten dat er eindelijk
een oplossing aan de sector wordt geboden. Ieder-
een voelt aan dat er machtsspelletjes gespeeld wor-
den. De heer Van Thillo heeft zijn nationale radio
gekregen. Wie gaat die ‘Provincieradio’ krijgen ? 

Het zou gaan om vijf provincieradio's, een per pro-
vincie. Bovendien zouden deze radio’s onafhanke-
lijk moeten zijn. Onafhankelijke provincieradio's
zijn echter onmogelijk. Provincieradio's zullen im-
mers ook een beroep moeten doen op reclamebu-
reaus om reclame te werven. Zo kan het gebeuren
dat de provincieradio van Vlaams-Brabant terecht-
komt bij dezelfde reclameregie als de provincie-
radio van Oost-Vlaanderen. Wie kan dit
verbieden ? 

Gaan we de provincieradio's verbieden dat ze een
programma of een programma-onderdeel
inkopen ? De VDAB zou bijvoorbeeld een vor-
mend radioprogramma kunnen maken over werk-
verschaffing en dat programma verkopen aan de
verschillende provincieradio's. Vandaag is dit de
normale manier van werken. Een stap verder gaat
men wanneer alle provincieradio's dit programma
op hetzelfde ogenblik uitzenden. Waarom niet ? 

De radiosector voelt zich bij de neus genomen
door dergelijke dingen, dat is de frustratie die in
onze sector leeft en die ik wil vertalen. Ik hou er
niet van maar ik nodig iedereen eens uit om
nieuwsgroepforums na te lezen en die te vergelij-
ken met bt.tv of be.muziek. Men zal dan vaststellen
dat de radiotaal die op dit ogenblik gehanteerd
wordt, verschrikkelijk is. Ik wou dit hier toch dui-
delijk zeggen.

Het positieve van het CD&V-voorstel is dat er ein-
delijk een voorstel is. Het heeft de kat de bel aan-
gebonden. Anders zaten we hier misschien niet.
Minister Van Mechelen is ermee bezig. We werden

ook al gehoord door de minister. Maar alles ver-
loopt zo tergend traag. Mijn bankier en aandeel-
houders houden er niet van dat alles gefaseerd ver-
lengd wordt. Zij verklaren me gek dat ik in een
dergelijke onzekerheid wil voortwerken.

We wijzen dus beide opties af en we vragen nog
eens resoluut een derde weg. Deze derde weg heeft
zijn basis in hetgeen de sector al twintig jaar lang
vraagt. We herhalen eigenlijk niks meer dan de
vraag van toen : laat mensen zelf radio kunnen
maken in Vlaanderen.

– De mensen ? 

Zoveel mogelijk mensen, maar uiteraard moet het
allemaal leefbaar blijven. We moeten ook stimule-
ren dat er genoeg (goede) mensen zijn om de radio
in te vullen : genoeg muziekkenners, journalisten,
cultuuractivisten, commerciële jongens, technici en
zo meer.

– Radio ?

Het zou verarmend zijn indien radio zo klein inge-
tekend zou zijn dat slechts één model (het meest
commerciële bijvoorbeeld) haalbaar is. Neen, elke
regio heeft recht op een kleurrijk radiolandschap.
Overal moet plaats zijn voor een hitradio, senio-
renradio, studentenradio, migrantenradio of wat
dan ook. De overheid dient op zijn minst een kader
te creëren waarin een soortgelijk palet tot stand
kan komen.

– Vlaanderen ?

Er zijn uiteraard verschillende soorten gebieden in
Vlaanderen. We kunnen hierbij 2 opties kiezen : elk
soort gebied krijgt een apart wettelijk kader, of
zoeken naar een gemeenschappelijke noemer
waardoor we aan de behoeften van elke regio kun-
nen beantwoorden.

Concreet : er is een verschil tussen de Antwerpse
regio en de provincie Limburg. Maken we voor elk
een apart soort radio met een apart soort wetge-
ving, of zoeken we naar de gemeenschappelijke
noemer ? Deze gemeenschappelijke noemer be-
staat. De socio-demografische kaart van Vlaande-
ren.

We wensen dat er een studie op basis van de socio-
demografische kaart van Vlaanderen zou komen.
Deze kaart houdt rekening met het feit waar de
mensen werken, winkelen en school lopen. Op
basis van de kaart van professor Van Hecke kan er
dan een indeling gemaakt worden in gebieden die
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in Europa als lokale radiogebieden worden be-
schouwd. Deze gebieden hebben 200.000 tot
500.000 inwoners. Eigenlijk vragen we niet meer
dan vroeger. We blijven nog steeds op dezelfde
nagel hameren.

Uit de socio-demografische kaart van Vlaanderen
zal ook blijken dat Limburg niet hetzelfde is als de
Antwerpse agglomeratie. Men mag zich dus niet
vastpinnen op de getallen. Tweehonderdduizend
inwoners is eerder een minimum. Op de ene plaats
kan het dus gaan om een soort van arrondissemen-
tele radio’s, terwijl men elders een soort van pro-
vincieradio’s krijgt. Eigenlijk gaat de kaart alles
moeten verklaren. De hoogvermogensassignaties
die bestaan en die beschikbaar zijn voor Vlaande-
ren, hebben we wel degelijk nodig.

Men mag ook niet vergeten dat men dit probleem
enkel kan oplossen indien men het niet te moeilijk
maakt. De vijanden van de particuliere radio’s heb-
ben steeds getracht om de verdeel- en heersstrate-
gie toe te passen. Soms heb ik vragen bij de wijze
waarop al degenen die hier aanwezig zijn, werden
uitgenodigd.

De voorzitter : Ik heb daarstraks al gezegd dat de
commissie autonoom heeft beslist wie er allemaal
uitgenodigd zou worden. In de keuze zit echt geen
enkele sturing.

De heer Philippe Persoons : Ik mis hier iemand
van lokale netwerken RGR of Limburg, in deze
zaal zit momenteel iemand die drie radio’s bezit.
Waar hoort deze persoon eigenlijk thuis ? 

Ik wou enkel aanstippen dat, als men het dossier
wil torpederen, men vertragingsmanoeuvres moet
invoeren of dat men het ingewikkelder moet
maken. Een aantal jaren geleden was deze proble-
matiek ook aan de orde. Toen heeft men gesproken
over samenwerkingsverbanden. Een tweede pro-
bleem was dat van de ontvangst. We hebben toen
de kapitale fout gemaakt te bekennen dat we twee
problemen hadden. Nu zeggen we dat we enkel een
ontvangstprobleem hebben. Men moet dus niet
proberen om er allerlei andere dingen, die het dos-
sier zwaarder maken, bij te nemen.

Tot besluit wens ik de aandacht te vestigen op vier
punten van de werkgroep Radio van de Vlaamse
mediaraad die misschien niet bekend zijn. In deze
werkgroep zetelen de professoren Frieda Saeys en
Herman Van Pelter. De Mediaraad zou voorstellen
aan de minister om vooral te werken rond een
nieuw frequentieplan dat maximale mogelijkheden
zou bieden aan de restruimte van de FM-band.

Voorts zou Vlaanderen moeten worden ingedeeld
in sociaal-demografische gebieden van 200.000 tot
500.000 inwoners. Er zou ook moeten worden afge-
stapt van de kleine radio's. Iedereen vraagt immers
een grotere schaal. Ten slotte zouden de radio's, in
een nieuwe erkenningsronde, moeten worden be-
oordeeld in functie van programmatorische, orga-
nisatorische en financiële elementen. Deze punten
zouden voor het VCM de basis van beoordeling
moeten vormen.

Ook zouden een aantal niet-functionele beperkin-
gen moeten worden afgeschaft. Zo is de kans reëel
dat de lokale radio's zullen moeten optornen tegen
radio's die niet via dit parlement moeten passeren
maar die binnen tien jaar wel even veel ontvangst-
mogelijkheden zullen hebben. Concreet heb ik het
hier over de internetradio.

We moeten dus af van het idee dat radio een
schaars goed is. We moeten daarentegen evolueren
naar de gedachte dat de radioaanbieders van mor-
gen heel verscheiden zullen zijn. Onze sector moet
voorbereid zijn op deze toekomst. Het VCM zal bij
toekomstige beoordelingen ook meer naar het pro-
duct moeten kijken en niet alleen naar vormelijke
gegevens en ambtelijke beperkingen.

De heer Bruno Heyndrickx, ondervoorzitter van
de Vereniging van Vlaamse Onafhankelijke Ra-
dio’s (Vevora) : Er zijn heel wat technische en de-
cretale problemen. Er zijn aanpassingen nodig om
het decreet af te stemmen op de radio van de 21ste
eeuw. Ook het decreet over de procedure van het
Vlaams Commissariaat voor de Media moet wor-
den aangepast. Daarin zijn een aantal erkennings-
criteria opgenomen.

Een oorzaak van de problemen is de overdreven
regelgeving van de overheid op de media. Het gaat
niet goed met de media. Alleen de privé-zenders
VTM en Kanaal 2 overleven. Het gaat slecht met
VT4, de commerciële radio 4FM en de lokale ra-
dio’s.

De radio, die een bedrijf is, moet allerlei medede-
lingen doen over de medewerkers aan het VCM.
Het is een zeer zware taak en een dure voorwaarde
om viereneenhalf uur eigen invulling te organise-
ren. De minister stelde in 1998 terecht dat hoe
meer men het aantal uren decretaal gaat uitbrei-
den, hoe meer ontwijkingmechanismen er gezocht
zullen worden. De techniek staat niet stil en op vier
jaar tijd zijn er bijkomende ontwijkingmechanis-
men mogelijk geworden. Ik hoor grote pleidooien
voor de eigen lokale radio, maar ik vraag de com-
missieleden om de werkelijkheid te onderzoeken.
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Heel wat zogenaamde onafhankelijke lokale ra-
dio’s doen alles non-stop via een computer op
MP3.

Men vraagt aan de lokale radio’s meer dan aan de
regionale televisiezenders. Voor die laatste is een
half uur eigen berichtgeving, inclusief reclame, vol-
doende, terwijl dat voor de lokale radio's vieren-
eenhalf uur is, ondanks het feit dat de verzorgings-
gebieden heel wat kleiner zijn.

We pleiten voor het bestaan van alle soorten ra-
dio’s. We zijn voor lokaal onafhankelijke radio’s. Er
moeten studentenradio’s zijn en radio’s die in sa-
menwerkingsverbanden kunnen werken om een
professioneel niveau te bereiken. Al deze soorten
radio’s moeten gelijk behandeld worden in de ko-
mende erkenningsronde.

Uit de nota van de minister blijkt dat de bepalin-
gen over de erkenningscriteria vaag zijn, en dat er
heel veel discussie zal ontstaan over de interpreta-
tie. Op pagina 10 vinden we een aantal kwalificatie-
criteria, zoals programmatorische, creatieve, inhou-
delijke, maatschappelijke merites. Ik vraag me af
hoe men daar een onderscheid zal moeten maken
tussen de verschillende dossiers en hoe de maat-
schappelijke merite van een lokale radio geëvalu-
eerd moet worden.

Het deel over de concrete invulling en het pro-
gramma-aanbod op pagina 15 is bijzonder wazig.
Men veronderstelt een lokaal gerichte programme-
ring. Blijkbaar gaat men uit van twee soorten ra-
dio’s. De radio’s die maatschappelijke merites en
een lokaal gerichte programmering hebben, heb-
ben een voordeel. De radio’s die werken in samen-
werkingsverbanden worden benadeeld. We zijn
daartegen. We vragen duidelijkheid en willen dat
alle radio’s op gelijke voet behandeld worden bin-
nen dezelfde verzorgingsgebieden waarvoor de fre-
quenties worden uitgeschreven.

Wat met samenwerkingsverbanden ? Sommigen
pleiten ervoor om twaalf jaar terug te gaan. De we-
reld is op 12 jaar tijd geëvolueerd, er is onder meer
de franchisering in de handel en grote ketenwin-
kels in de regio. De reclame-inkomsten dalen. De
luisteraars zijn veeleisend geworden : ze beoorde-
len de lokale of stadsradio zoals een openbare
radio. We hebben de kwaliteit niet kunnen verbete-
ren door een gebrek aan middelen en door ont-
vangstproblemen.

Met 1 miljoen frank kan men geen kwalitatieve
radio brengen in een grootstad. Als men radio wil
maken, heeft men een heleboel vaste kosten. Dan

pas kan men aan de programmering beginnen te
werken. Als men 25 miljoen frank nodig heeft in
Antwerpen om één radio uit te bouwen, dan is dat
niet mogelijk. Ik verwijs hier naar het betoog van
radio Antigoon dat er in Antwerpen 6 radio’s zijn,
en dat de markt daar dan 150 miljoen frank zou
moeten genereren om al die radio’s leefbaar te
maken op een degelijk niveau. Dat is dus niet mo-
gelijk. Men moet de radio’s de keuze laten om te
gaan samenwerken om de kosten te delen, bijvoor-
beeld voor nachtuitzendingen. Dat lukt alleen
maar binnen een systeem dat bekendheid heeft.

Vandaag gaat de discussie over de samenwerkings-
verbanden over geld. Het is niet zo dat de ketens er
zijn om veel geld binnen te halen en de eigen zak-
ken te vullen. De nationale budgetten gaan voor 90
procent naar de nationale omroep. De samenwer-
kingsverbanden waren altijd al tweederangs en
worden nu derderangs en misschien zelfs vierde-
rangs als de provinciale en regionale zenders er
komen. Momenteel hebben Q-Music en 4FM het al
bijzonder moeilijk om rond te komen. We zullen
moeten leven van de overschotten. Ik behoor tot
een samenwerkingsverband in de stad en ik doe
meer dan wettelijk verplicht is. Er zijn onafhanke-
lijke radio’s in dezelfde stad die 24 uur per dag met
een kleine automatisering werken. Is dit kwaliteit ?

Het onderscheid tussen lokale eigenheid en de ke-
tenradio is niet zwart-wit. Het probleem is dat men
met de regelgeving geen oplossing zal vinden. Elke
radio moet zijn eigen werkwijze kunnen kiezen. Er
is ook nog de bijzonder moeilijke situatie van de
Vlaamse radio’s in Brussel. De Franstalige adver-
teerder is niet geïnteresseerd in Vlaamse radio’s.
Voor die radio’s is het nodig om in een samenwer-
kingsverband te kunnen opereren.

Nieuw in de nota is dat men de lokale radio’s gaat
verplichten tot een muziekkeuze. In punt 9 op pagi-
na 15 staat dat in de programmaopbouw een Ne-
derlandstalig en gevarieerd muziekaanbod gega-
randeerd moet worden. De muziek kiezen die het
beste bij het publiek past, is een van de laatste vrij-
heden waarover we beschikken. Op pagina 10 staat
evenwel dat de Vlaamse regering voorstelt om het
decretale kader aan te passen zodat het beter aan-
sluit bij de werkelijkheid. Er zijn radio’s die zich op
een specifieke doelgroep richten. Op pagina 5
lezen we dat men een ontplooiing wil geven aan
creativiteit. Wat is de creativiteit als men zijn eigen
muziek niet kan kiezen ? Wie zal oordelen wat
goede en slechte muziek is ? Op pagina 4 is er spra-
ke van een ruim en kwalitatief aanbod. Volgens de
nota is er maar één muzikaal format dat door het
VCM goedgekeurd zal worden, met name een ge-
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varieerd en Nederlandstalig muziekaanbod. Dat
laatste wordt niet aan de openbare omroep opge-
legd. Waarom dan wel aan de lokale radio’s ? We
vragen dat dit punt geschrapt wordt.

Dan zijn er nog de technische problemen. De
meeste radio’s zijn twee tot drie kilometer te ont-
vangen. Dat is niet leefbaar. Volgens een lijst van
het BIPT zijn er nog een aantal ongebruikte fre-
quenties. Dan houden we nog geen rekening met
het dubbele gebruik van een aantal frequenties
door de VRT. Volgens een schema van de studie-
dienst van de VRT is er onder meer een supple-
mentaire zender geïnstalleerd voor Studio Brussel
in Gent en Leuven. We pleiten ervoor dat de VRT
die frequenties inlevert en dat alle mogelijkheden
gebruikt worden ten voordele van de lokale radio’s
en niet voor de niet-leefbare provinciale radio’s.

Als we radio’s leefbaar willen houden, moeten we
naar sociaal-economische verzorgingsgebieden
gaan. Ik heb de kaarten meegebracht van de studie
van professor Van Hecke. We pleiten niet voor de
provinciale radio. Het provinciaal verzorgingsge-
bied voor een radio bestaat sociaal-economisch
niet volgens de kaarten van professor Van Hecke.
Het grootste gebied is voor Antwerpen. We pleiten
ervoor dat de frequentieruimte die men voorziet
voor de provinciale radio’s die niet leefbaar zullen
zijn, herverkaveld wordt en gebruikt wordt voor
grotere entiteiten, zijnde stadsradio’s.

De invulling moet gebeuren op basis van sociaal-
economische gegevens omdat men dan zal komen
tot leefbare gebieden waar de radio in de wagen
kan worden ontvangen. De meeste mensen luiste-
ren in de wagen naar de lokale radio maar binnen
het gebied waarin men zich het meest verplaatst, is
het merendeel van de zenders niet te ontvangen.

Wij geloven absoluut niet in de provinciale radio’s.
In geen enkele studie wordt de leefbaarheid ervan
bewezen, terwijl iedereen weet dat de regionale te-
levisie het moeilijk heeft. Zelfs de Vlaamse over-
heid schenkt jaarlijks 1,86 miljoen euro aan de re-
gionale tv-zenders. Ook de provincies subsidiëren.
De technische kost van de zendsite voor een pro-
vinciale radio kost ieder jaar honderdduizenden
euro. Wie heeft daar de middelen voor ? Wie
vraagt overigens naar een provinciale radio ?
Waarom mogen lokale radio’s niet samenwerken
met de landelijke commerciële zenders en de pro-
vinciale wel ?

Wij pleiten ervoor de verzorgingsgebieden niet te
baseren op theoretische cirkels, maar wel op soci-
aal-economische criteria. Voor de grote steden zijn

dat de grote regionale radio’s zoals omschreven in
het regeerakkoord.

De provinciale radio’s zijn niet leefbaar en nemen
te veel zendruimte in beslag. Zolang er geen af-
spraken worden gemaakt met de Franse Gemeen-
schap over een nieuw frequentieplan, heeft het
geen zin nieuwe zenders te erkennen. Daarom plei-
ten we ervoor de klok stil te leggen tot er zeker-
heid bestaat over de frequenties. Daarna is er één
jaar nodig om alle erkenningsdossiers te behande-
len.

Wij denken dat het VCM momenteel niet in staat is
de nieuwe erkenningsdossiers sereen te beoorde-
len. Wij zijn het eens met minister Van Mechelen
dat er niet te veel spelregels vastgelegd moeten
worden bij de nieuwe erkenningen, maar we zijn
het niet eens met het onderscheid dat hij maakt
tussen de verschillende radiotypes (onafhankelijke
en netwerkradio’s). We aanvaarden de muziekkeu-
ze niet als erkenningscriterium. De zenders moeten
zelf hun muziek kiezen en de luisteraar zal oorde-
len of het goed is.

Ten slotte vragen we opnieuw gehoord te worden
wanneer een definitief voorstel of ontwerp van de-
creet wordt ingediend.

8. Vragen en opmerkingen van de leden

De heer Marino Keulen : We krijgen vaak te horen
wat het niet mag worden, maar wat het wel mag
worden, is niet duidelijk. Ten slotte is het niet juist
dat de landelijke commerciële radio’s mogen sa-
menwerken met de regionale zenders.

De heer Bruno Heyndrickx : Dat staat niet zo in de
nota.

De heer Philippe Persoons : Ik stel voor om het zo
eenvoudig mogelijk te maken. Zorg voor even
grote aaneensluitende gebieden waarin zo veel mo-
gelijk initiatieven gestart kunnen worden. Zo zul-
len we voor een breed aanbod zorgen. Pas als het
zendgebied groot genoeg is, zal men radio willen
maken voor senioren of voor de zogenaamde
meerwaardezoekers. Doen we dat niet, dan zullen
we meemaken wat de geschreven pers is overko-
men. Toen de verzuiling verdween, kenden de
breed toegankelijke kranten het grootste succes.
Het is pas wanneer iedereen dat gaat doen dat je
automatisch een drang naar andere formats, andere
dingen zoals kwaliteitskranten ziet ontstaan.
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De heer Marino Keulen : Dat wordt wel het einde
van de lokale radio.

De heer Philippe Persoons : Dan moeten de lokale
radio's datgene maken wat hun doelgroep ver-
wacht. Dat wordt ook voor ons een uitdaging
omdat wij nog niet op deze schaal werken. We zul-
len partners moeten zoeken. Mijn voorstel is er
niet om iemand tevreden te stellen, het garandeert
wel de best mogelijke situatie : een zo breed moge-
lijk antwoord.

De heer Bruno Heyndrickx : Ik vraag me af hoe de
administratie alle erkenningsdossiers zal kunnen
beoordelen. Bepaalde mensen zijn immers een dos-
sier aan het voorbereiden in dertig steden tegelijk.
Daarnaast vraag ik me af hoe men ervaren mensen
zal geven waar ze recht op hebben. Die mensen
mogen immers niet gestraft worden voor de pro-
blemen waarmee ze al twintig jaar kampen. Zij zijn
immers niet verantwoordelijk voor de ontvangst-
problemen waardoor ze er niet in slaagden genoeg
reclame-inkomsten te genereren. Daarom pleiten
wij ervoor inschrijvingsgeld te vragen om te verhin-
deren dat vrijwel iedereen een dossier indient.

Het aantal aanvragen moet beperkt worden. Dat
inschrijvingsgeld kan de administratie gebruiken
om ter plaatse te inspecteren. Doen we dat niet,
dan gaan we ten onder aan de terreur van het pa-
pier.

De heer Marino Keulen : De visitatiecommissie
heeft toch gecontroleerd wie daadwerkelijk actief
is.

De heer Bruno Heyndrickx : De resultaten van die
visitatiecommissie zijn voorlopig nog niet gekend.
Op de dag dat de administratie moet oordelen over
de dossiers, zullen deze resultaten wellicht al ver-
ouderd zijn. Welke juridische waarde hebben ze
dan nog ? 

Mensen met ervaring dienen als eerste in aanmer-
king te komen, aangevuld met nieuwe initiatieven.
Maar een radio opstarten, kost miljoenen aan in-
frastructuur alleen al. We mogen geen bestaande
radio’s schrappen en vervangen door nieuwe die
niet leefbaar blijken te zijn.

Wij willen constructief meewerken en vragen daar-
om om opnieuw gehoord te worden. Wij pleiten
niet voor eigen winkel, wel voor de mensen die ge-
vochten hebben om te overleven. We willen alleen
maar de terreur van het papier vermijden.

De heer Marino Keulen : Maar diegenen die goed
uit de controle van de visitatiecommissie zijn geko-
men, zouden toch positief gediscrimineerd worden.

De heer Bruno Heyndrickx : Voor ons is dat nieuw.
De mensen van de visitatiecommissie kwamen im-
mers alleen maar om te inventariseren.

De heer Philippe Persoons : Ik hoor vaak dat die
visitatiecommissie niet meer dan een momentop-
name is. Het idee is goed, maar ik zou het uitbrei-
den. Men gaat nu na hoe de radio aangeboden
wordt, maar waarom gaat men niet na hoe de radio
ontvangen wordt. Wat vindt de gemeenschap van
die radio ? Weten ze dat die radio bestaat ? Op die
manier verplichten we de zenders contact te hou-
den met hun regio.

De heer Jo Vermeulen : Het verrast me dat de heer
Heyndrickx tegen lokaal gerichte programmering
gekant is.

De heer Bruno Heyndrickx : Wij zijn daar hele-
maal niet tegen, wij willen alleen niet dat het aantal
uren lokale programmering als een vorm van
opbod wordt gehanteerd, zonder dat men oog
heeft voor de kwaliteit daarvan. Dat geeft alleen
maar aanleiding tot discussies achteraf. Daarom
pleiten we voor een beperktere maar duidelijkere
regelgeving waardoor we op een gezonde voet
kunnen samenwerken met de administratie en het
VCM.

De heer Jo Vermeulen : Hoe ziet u de rol van net-
werken ?

De heer Bruno Heyndrickx : Sommige lokale ra-
dio’s werken puur hobbyistisch, zij beseffen niet
dat er aan de overkant vaak geen luisteraar is. Als
men kwaliteit wil bieden en enige respons en een
luisteraandeel wil hebben, kan men zich als net-
werkradio goed profileren door op de, voor de in-
dividuele radio, belangrijkste uren zinvolle en kwa-
litatieve regionale ontkoppelingen te verzorgen.

De heer Koen Ghyselinck : Het zijn toch de ketens
die bepalen wanneer een radio lokaal kan ontkop-
pelen.

De heer Philippe Persoons : Men kan netwerkvor-
ming niet verbieden. Wel dient gecontroleerd of er
binnen de lokale radio nog een eigen werking blijft
bestaan. Als een lokale radio een contract afsluit
met een keten, wordt daarin bepaald wanneer de
lokale radio kan ontkoppelen. Daar kan men in-
derdaad niet zomaar op terug komen, het is ge-
woon een element van een contractuele afspraak.
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Het is echter niet essentieel welke radio al dan niet
tot een netwerk behoort, belangrijk is wel of die
radio iets betekent voor zijn regio.

De computer maakt heel wat creatieve vormen van
zelfstandige radio mogelijk. Er is ooit geopperd om
de netwerken licenties te geven maar dat is een ca-
deau dat hen niet toekomt : zij hebben immers
nooit vergunningen moeten aanvragen.

De heer Koen Ghyselinck : Ketenradio’s voelen
blijkbaar toch altijd de noodzaak zichzelf te verde-
digen. Wij zijn niet tegen of voor ketens. Het is be-
langrijk af te wegen welk radiolandschap we
willen : hoe divers moet het zijn en welke rol moe-
ten lokale mensen erin spelen ?

Het is evenwel naïef te vertellen dat een lokale
radio die in een keten stapt, na verloop van tijd
met het grootste gemak weer onafhankelijk kan
gaan werken. Voor ons is de verscheidenheid van
het aanbod zeer belangrijk maar een radio die voor
een bepaalde regio een meerwaarde betekent, mag
beslist niet vergeten worden.

De voorzitter : De overheid zal dan toch criteria
moeten aanreiken om die meerwaarde te definië-
ren.

De heer Bruno Heyndrickx : Het VCM moet zich
ter plekke gaan vergewissen van de juistheid van
een aantal uitspraken die vandaag gedaan zijn. Het
is onmogelijk om in Vlaanderen 250 onafhankelij-
ke lokale radio’s kwaliteitsvol te bemannen. Sa-
menwerking is ontstaan omdat mensen ervoeren
dat die een meerwaarde bood. Laat ons toch stop-
pen met de mooipraterij : de sector is in crisis. Ga
ter plekke kijken en beperk de objectieve criteria.

De voorzitter : U pleit dus voor een duidelijke re-
gelgeving en controle achteraf.

De heer Eddy Schuermans : Hoe staan de sprekers
tegenover ons voorstel om de vergunningen voor-
lopig met enkele jaren te verlengen ? Er is immers
een probleem. Het decreet schrijft voor dat de pro-
cedure moet aangevat worden één jaar voor de
oude vergunningen verstrijken. Die einddatum is
het einde van dit kalenderjaar, terwijl de procedure
hoegenaamd nog niet opgestart is. Bovendien is er
nog steeds geen uitzicht op een akkoord met de
Franse Gemeenschap over de verdeling van de fre-
quenties. Er is dus ook nog geen frequentieplan.
Wat doen we intussen ?

De onzekerheid die de radiobedrijven treft, heeft
gevolgen voor de investeringen en ook voor de

perspectieven van de werknemers. Is het dan niet
beter om een paar jaar respijt te hebben ? Ik be-
grijp dat de sector een definitief akkoord verkiest,
maar wat als dat er niet snel komt ?

De heer Koen Ghyselinck : Wij willen niet dat de
geschiedenis herhaald wordt. Na twee of drie jaar
zijn we dan even ver als vandaag. Wij verkiezen nu
een snelle regeling. Het is aan het Vlaams Parle-
ment om te oordelen welke soort radio's het wil. In
de praktijk zal er niets anders opzitten dan de hui-
dige toestand met nog een jaar te verlengen, zoals
dat tot nu toe altijd is gegaan. Dat is geen drama,
op voorwaarde dat enig toekomstperspectief wordt
geboden.

De heer Eddy Schuermans : Er is sprake van hon-
derden erkenningsdossiers. Er komen bezoeken ter
plaatse en een tweede ronde. Dat alles zal veel tijd
vergen. Is het dan niet zinvoller om te accepteren
dat de einddatum niet gehaald wordt en een voor-
lopige verlenging te bepleiten ?

De heer Koen Ghyselinck : Dat is de politieke ver-
antwoordelijkheid van de overheid.

De heer Philippe Persoons : Het aanbod van een
verlenging voor drie jaar, is verleidelijk. Maar het
biedt geen echte zekerheid. Zelfs een verlenging
tot nader orde, tot er een nieuw frequentieplan is,
blijft even wazig. Als we daarop ja zeggen, vrezen
we dat het een alibi is om een snelle definitieve re-
geling op de lange baan te schuiven.

De heer Dany Vandenbossche : Men is tegen pro-
vinciale radio's omdat er geen provinciaal gevoel
zou bestaan. Zij zouden ook niet leefbaar zijn. Men
pleit daarom voor grotere zendgebieden. Maar dan
zullen er radio's moeten verdwijnen, want op dit
moment zijn er 306. Dat is in elk geval te veel. Wat
is het effect op termijn van jullie plan ? Wat blijft
over ?

De heer Bruno Heyndrickx : Provinciale radio's
zouden, zo stelt de discussietekst, positief gediscri-
mineerd worden als ze samenwerken met een re-
gionale televisiezender. Maar in Oost-Vlaanderen
is dat bijvoorbeeld al problematisch, want AVS en
Kanaal 3 schieten niet met elkaar op. Hoe moet dat
dan concreet ?

Het aantal zelf is een probleem dat door technici
moet worden opgelost aan de hand van de verzor-
gingsgebieden. Zij moeten alle mogelijkheden in
een kadaster uitbouwen. Dat er een inkrimping zal
komen, lijkt evenwel zeker. Wellicht zal die regio-
naal uiteenlopende vormen aannemen. Het juiste
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aantal is evenwel voer voor techneuten. De nota
spreekt van een totaal van 250 lokale en 40 stadsra-
dio's, wat vergelijkbaar is met vandaag. De vraag
naar een bereik van 15 kilometer is verdedigbaar
maar wellicht niet haalbaar in het kader van het
low power agreement.

De heer Philippe Persoons : Sommige radio's zou-
den voorlopig met verschillende antennes kunnen
werken, zodat het low power agreement toch gere-
specteerd wordt. Men kan in een bepaald kavel
dan zowel radio's met één, als radio's met meerde-
re zendmasten hebben. Overigens bestaan er ook
lege-doosradio's, zowel bij de onafhankelijken als
bij de netwerken. Er zijn schuurtjes waar niemand
opendoet. Die kunnen als eerste verdwijnen. Daar-
naast hebben we wel degelijk alle nodige ruimte
nodig, ook deze die nu naar de ‘Provincie’-radio’s
zou gaan. Ik wil ook niet exclusief pleiten voor de
bestaande zenders. Die moeten wel voorrang krij-
gen, maar het komt er vooral op aan een landschap
te creëren waarin men aan zoveel mogelijk aanbie-
ders, die eventueel nu nog niet bestaan, mogelijk-
heden geeft.

De verslaggever, De voorzitter,

Dany VANDENBOSSCHE Jos STASSEN
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1. Voorafaaandeliik: het Vlaams mediabeleid in het teken van een eerlijke 
concurrentie 

De beleidsbrief Media 2002 stelt dat de Vlaamse Gemeenschap er in het bijzonder 
naar streeft om een divers en stabiel medialandschap te stimuleren en de Vlaamse 
culturele identiteit te bevorderen. In een samenleving die evolueert naar een 
technologische leefomgeving en informatiemaatschappij, zal zij bijzondere aandacht 
besteden aan de vrijwaring van de toegang tot een uitgebreid divers en betaalbaar 
informatie-aanbod, zijnde één van de premissen van de werking van een 
parlementaire democratie. De overheid heeft daarbij geenszins de ambitie om de 
inhoud van het informatieaanbod te bepalen, maar anderzijds heeft de overheid wel 
de plicht de pluriformiteit van het aanbod te helpen vrijwaren. 

In deze context voert de Vlaamse Gemeenschap een kaderscheooend mediabeleid, 
waarin de media-actoren over voldoende ruimte kunnen beschikken en gestimuleerd 
worden om (eventueel aanvullende) initiatieven te nemen in het belang van een 
sterk Vlaams medialandlandschap. 

Om tot voldoende evenwicht in het medialandschap te komen en dus tot “eerlijke 
concurrentie” wordt de creatie van een kader met aandacht voor de Vlaamse 
culturele eigenheid van de media, de pluriformiteit van de media, de diversiteit en 
kwaliteit en het evenwicht op de advertentiemarkt als belangrijkste 
financieringsstroom, voorop gesteld. 

De Vlaamse regering streeft in dit verband naar een kader om de toegang tot de 
markt, een markt die jarenlang het terrein van de openbare omroep was, voor 
verschillende soorten particuliere radio-omroepen, ook voor nieuwkomers te 
bevorderen. 

Het is de bedoeling dat de omroepen zowel voor de adverteerder als voor de 
luisteraar op het vlak van hun ‘format’, de kwaliteit en aantrekkelijkheid van de 
programmering een verrijking zullen zijn. 

Gelet op de relatieve schaarste aan frequentieruimte die er vandaag nog heerst is 
het bovendien essentieel om het radiospectrum efficiënt te beheren. Economische, 
maatschappelijke en culturele motieven zullen bepalen hoe tot een doelmatige 
verdeling van frequenties kan worden gekomen. 
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2. Retroacta en het Vlaams radiolandschaD vandaaq 

2.1. Retroacta 

Voor een goed begrip is het nuttig vooraf een en ander in herinnering te brengen... 

Sinds de jaren zeventiq bestaan de ‘vrije radio’s’ die, na een chaotische 
aanvangsfase, bewezen in het medialandschap een plaats te hebben en aan een 
luitsterbehoefte te voldoen. 

Het decreet van 6 mei 1982 had de bedoeling de vrije radio’s te legaliseren en het 
radiolandschap enigszins te stroomlijnen. Het decreet werd uiteindelijk een 
volwaardig compromis tussen de voorstanders van « vrije radio» en diegenen die het 
«project lokale radio» voorstonden. 

Het decreet van 1982 werd vervangen door het decreet van 7 november 1990 dat 
duidelijk opteerde voor kleinschalige radio, als complementair medium van de 
openbare omroep, en geen kansen bood voor het zogenaamde grootschalige 
‘commercieel’ initiatief. 

Het Vlaamse radiolandschap werd tenslotte nog bij decreet van 7 iuli 1998 gewijzigd: 
deelname aan samenwerkingsverbanden voor lokale radio’s werd mogelijk gemaakt, 
wat op het terrein netwerken, samenwerkingsverbanden en allianties met andere 
media deed ontstaan. 

2.2. Het huidia Vlaams radiolandschao 

Teneinde na twee decennia de werking van het lokaal radiolandschap in Vlaanderen 
in kaart te brengen en a.h.w. een status questionis op te maken, werd in het najaar 
2001 de opdracht gegeven aan de administratie Media om een onderzoek uit te 
voeren naar de werking van alle particuliere radio’s erkend door de Vlaamse 
Gemeenschap. Tevens werd een volledige inventaris opgesteld met opgaaf van de 
gebruikte frequenties. 

In Vlaanderen zijn op dit ogenblik (anno 2002) 306 particuliere lokale radio’s erkend. 
Het gaat hier om lokale kleinschalige radio’s, met een heel beperkt zendvermogen 
(ca. 100 Watt). Deze radio’s zijn ondergebracht in de FM - band 102.2-107.9MHz. 

Op basis van de jaarverslagen en werkingsverslagen, bezoeken ter plaatse en 
gesprekken blijkt dat de meerderheid van deze erkende radio’s, al dan niet onder 
invloed van economische omstandigheden, bij een netwerk in de loop der jaren zijn 
aangesloten. Het is weliswaar nuttig om hierbij op te merken dat zich op dit terrein 
voortdurend binnen de netwerken zelf en ook tussen de netwerken onderling 
verschuivingen voordoen die gevolgen hebben voor het functioneren van de lokale 
radio-omroepen in Vlaanderen. 
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Slechts een minderheid van de erkende radio-omroepen werken quasi volledig 
autonoom aan het concept «lokale radio». Deze radio-omroepen voeren de opdracht 
nog steeds uit conform de geest van het decreet van 1991 met betrekking tot de 
‘lokale radio’. 

In het huidig Vlaamse radiolandschap tekenen zich de volgende ketens duidelijk af: 
Radio Contact en Contact 2, Top Radio, Radio Mango, C-Dante, RGR en FM Limburg 
en Nostalgie. Deze evolutie tot ketenvorming wijst op een doorgedreven 
centralisering van de werking op het vlak van infrastructuur, programma-aanmaak en 
informatieverwerking. Kenmerkend voor deze ketenvorming zijn de hoofdzakelijk 
nationale en regionale uitzendingen, soms ten koste van de lokale werking en lokale 
programma’s. 

3. Visie m.b.t. een nieuw radioDroiect voor Vlaanderen 

3.1. Het reqeera kkoord 

Het regeerakkoord van de Vlaamse regering van 13 juli 1999 «Een nieuw project 
voor Vlaanderen» spreekt zich uit voor een tegengaan van monopolies, voor 
onafhankelijk onderzoek van de frequentiemogelijkheden en voor de erkenning van 
lokale, regionale en landelijke radio: 

“(...) In de media moet monopolisering worden tegengegaan. Er zal worden 
nagegaan of aanvullende initiatieven op audiovisueel vlak mogelijk zijn. 

Voor de particuliere radio s zal voor het einde van het jaar een plan worden 
uitgewerkt zodat de beschikbare frequentieruimte in Vlaanderen maximaal wordt 
benut. Dat plan moet worden opgesteld door een onafiankelijke instelling en moet 
aangeven hoeveel radio s (lokaal, regionaal, landelijk) een vergunning kunnen 
krijgen. Dat onderzoek moet uitgaan van een optimale frequentieaanduiding en 
van het feit dat de bescherming die de openbare omroep qua zendcomfort voor 
zijn zes zenders (Radio 1, 2 en 3, Studio Brussel, Radio Donna en Vlaanderen 
Internationaal) geniet, bepaald wordt op basis van Europese criteria. (...) ” 

3.2. De beleidsnota media 

De beleidsnota 2000-2004 Media expliciteerde de liberalisering en 
professionalisering van het Vlaams radiolandschap, inzonderheid via een optimale 
indeling en benutting van de frequenties en via radio’s met een hoger vermogen: 

“(...) a) De verdere professionalisering en liberalisering van het Vlaams 
radiolandschap wordt voorop gesteld teneinde een ruim en kwaliteitsvol aanbod 
te scheppen. 
Het aantal frequenties is beperkt. Een optimale indeling en benutting is essentieel 
voor een professioneel werkend radiolandschap. 
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Om het Vlaamse radiolandschap derhalve optimaal te laten werken is een goede 
frequentieplanning onontbeerlijk, met aandacht voor het maximaal bestrijken van 
het Vlaamse grondgebied en met aandacht voor een maximaal luistercomfort (de 
verschillende radio’s mogen elkaar niet of nauwelijks kunnen storen). Zonder een 
optimale frequentieplanning en duidelijke afspraken over de naleving ervan kan 
het systeem in de praktijk niet werken zoals het hoort, wat uiteindelijk leidt tot 
etherchaos. 

b) Met het oog op de professionalisering zal een nieuw frequentieplan worden 
opgesteld, waarin ruimte voorzien is voor radio’s met grotere vermogens. Deze 
kunnen hierdoor een groter gebied en een ruimer publiek bereiken, wat meer 
kansen biedt op een grotere rendabiliteit en de economische leeflaarheid van het 
medium verhoogt. Met het opstellen van een nieuw frequentieplan wordt eveneens 
beoogd dat de beschikbare frequentieruimte optimaler zal worden benut. 

c) De Vlaamse regering wenst derhalve het particuliere radiolandschap bij te 
sturen en drie soorten particuliere radio s mogelijk te maken: 
- landelijke particuliere radio (band 8 7.5102.4MHz) 
- regionale particuliere radio (band 102.5104.8MHz) 
- lokale particuliere radio (band 104.9-107.9MHz) (...) ” 

3.3. Een nieuw radioproiect 

Tijdens deze regeerperiode streeft de Vlaamse regering ernaar het medium 
«particuliere radio» en het beleid op dit punt, te actualiseren en in overeenstemming 
te brengen met een werkelijkheid, zoals die reeds jaren in onze buurlanden bestaat, 
en Vlaanderen eindelijk weer op de kaart te zetten. 

Daar waar tot voor de aanvang van deze regeerperiode enkel lokale initiatieven 
werden mogelijk gemaakt en geduld vanuit een visie van ‘complementariteit’, heeft 
daarentegen deze regering er resoluut voor gekozen om drie soorten private radio’s 
een daadwerkelijke en eerlijke kans te geven tot ontplooiing en creativiteit. 

De Vlaamse regering streeft ernaar om een nieuw frequentieplan t.b.v. particuliere 
radio in de band 102.5 - 104.8 MHz en 104.9 - 107.9 MHz te realiseren tegen einde 
2002. Op die manier zal een nieuw frequentieplan voor landelijke, regionale en 
lokale particuliere radio - omroepen gerealiseerd worden. Het is immers de 
bedoeling om een zo groot mogelijk aanbod inzake audiovisuele initiatieven te 
verzekeren en om het medium particuliere radio voldoende en eerlijke kansen te 
bieden, dit o.m. door gebruik te maken van de volledige FM-band. Een nieuwe 
verlenging van de erkenningen voor meerdere jaren kan alleen maar de bevestiging 
brengen van een technische situatie die steeds maar slechter wordt, en van een 
gedoogbeleid (van de federale overheid en van de Franse Gemeenschap) dat een 
verder afglijden van het medium bedreigt. 

Voorliggend voorstel betekent dat de ‘historische’ beperkingen die in het verleden 
werden opgelegd aan de meer grootschalige initiatieven op het vlak van particuliere 
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radio, zullen worden weggenomen. Aan de andere kant zullen de bestaande 
mogelijkheden, zoals wettelijk vastgelegd en bevestigd in het Vlaams regeerakkoord 
van juli 1999, voor de openbare omroep niet worden aangetast en zullen lokale 
particuliere initiatieven voldoende ruimte behouden. 

De Vlaamse regering doet in voorliggend document een zeer concreet voorstel om, in 
het belang van de leefbaarheid en kwaliteit van de particuliere radio-omroepen, 
naast de lokale dimensie ook een regionale dimensie toe te wijzen aan het niet - 
openbaar radio-initiatief. 

Naast particuliere initiatieven die als ambitie hebben een volwaardige radio- 
programmatie te verzorgen binnen een voldoende groot gebied en aldus kunnen 
worden beschouwd als het (regionaal) particulier alternatief voor de openbare 
omroep, zal ook voor lokale particuliere initiatieven die zich met hun programmatie 
richten op een eerder lokale gemeenschap ruimte voorzien worden. 

De luisteraars hebben immers interesse voor wat er gebeurt in hun nabije omgeving; 
zij zijn bereid zich te integreren in het sociale leven van hun onmiddellijke 
leefgemeenschap. Daar waar lokale radio precies die rol speelt als sociaal 
bindweefsel wil de Vlaamse regering daarvoor voldoende mogelijkheden voorzien. 
Daarmee wordt ingegaan op een uitdrukkelijke vraag van het Vlaams Parlement. 

Anderzijds zal aan particuliere radio’s die een regionaal of landelijk karakter willen 
vertonen, óók de kans gegeven worden om hun creativiteit te uiten. Zoals er op het 
vlak van televisie concurrentie mogelijk is, moet dit ook kunnen op het vlak van 
radio. 

In 2000 en 2001 werd het regelgevend kader gecreëerd om over te kunnen gaan tot 
de erkenning van particuliere radio-omroepen die zich richten tot de gehele Vlaamse 
Gemeenschap. Met het decreet van 1 december 2000 (B.S. 9 januari 2001) werd de 
toegang tot de markt voor commerciële spelers mogelijk gemaakt, en werd de 
doorbraak van het openbaar landelijk radiomonopolie eindelijk een feit. 

Hiermee werd een eerste aanzet gegeven tot de uitbouw van een meer 
gediversifieerd en geliberaliseerd radiolandschap. 

In het vervolg van deze liberaliserings - en professionaliseringsbeweging van het 
radiolandschap in Vlaanderen, is het de bedoeling om regionale radio mogelijk te 
maken, naast het huidig monopolie van de openbare radio, met regionale opstelling. 
Daarenboven kan schaalvergroting de economische leefbaarheid van private radio 
ten goede komen. 

Concluderend kan worden gesteld dat er een volwaardig perspectief gecreëerd wordt 
voor particuliere radio-initiatieven. 
De Vlaamse regering stelt nu, in uitvoering van het Vlaams regeerakkoord, een kader 
voor waarin drie soorten particuliere radio’s, elk met hun luisterpubliek en markt, in 
het Vlaamse medialandschap een plaats verdienen: 
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lokale radio-initiatieven met als verzorgingsgebied een lokale gemeenschap of 
doelgroep en een programmatie daarop afgestemd (dit omvat zowel een lokale 
omroep gericht op een gemeente, of een stadsradio, of een doelgroepenradio 
zoals bijvoorbeeld studentenradio’s of seniorenradio’s); 
reaionale initiatieven die als ambitie hebben een volwaardige radioprogrammatie 
te brengen binnen een voldoende groot gebied en die aldus kunnen beschikken 
over inkomsten die voldoende groot zijn om deze professionele opstelling waar te 
maken en a.h.w. een privaat alternatief zijn voor het openbare regionale 
omroepprogramma (radio 2); 
landeliike radio-initiatieven die als ambitie hebben een privaat alternatief te zijn 
voor de landelijke openbare netten. 

4. Stand van zaken m.b.t. de uitvoerina van het Vlaams reaeerakkoord 

De streefdatum voor een volledig nieuw radiobeleid was 01 januari 2002. De 
erkenningen van de lokale radio-omroepen waren immers tot de datum van 31 
december 2001 verlengd bij decreet van 15 december 1998 (B.S. 31 december 1998) 
en 18 mei 1999 (B.S. 21 juli 1999). 
De datum van 01 januari 2002 om een volledig nieuw frequentieplan in werking te 
doen treden kon evenwel niet worden gehaald. Bij decreet van 21 december 2001 
(B.S. 30 januari 2002) werden de erkenningen voor de lokale radio-omroepen 
verlengd tot 31 december 2002. 

Omdat de lokale radio’s erkend waren tot 31 december 2001 besliste de Vlaamse 
regering om in een eerste fase in de band 87.5-102.4 MHz, die tot dan exclusief aan 
de openbare omroep was voorbehouden, vrijliggende frequenties te zoeken voor 
landelijke radio-omroep. 

4.1 De invoerina van landeliike particuliere radio 

In een eerste fase werd in uitvoering van het regeerakkoord een technisch 
onderzoek verricht naar extra frequentie-mogelijkheden in de FM-band 87.5-102.4 
MHz om ruimte te zoeken voor landelijke particuliere radio-omroepen met behoud 
van de bescherming van het zendcomfort voor de zes VRT-zenders op basis van 
Euopese criteria. 

De beleidsnota Media vermeldt expliciet dat het plan, opgesteld door een 
onafhankelijke instelling, zal aangeven of en hoeveel landelijke particuliere radio’s 
kunnen worden erkend. 

Deze fase in de hertekening van het radiolandschap werd inmiddels gerealiseerd. 
Op basis van een onafhankelijk frequentieonderzoek uitgevoerd door het 
Nederlandse ‘Nozema” werden a.h.v. een volledige en objectieve inventaris van de 
frequenties, twee frequentiepakketten samengesteld die ter beschikking konden 
gesteld worden van landelijke particuliere radio - omroep. Op die manier werd naar 
een maximalisatie van de mogelijkheden gegaan in het belang van het medium. Het 
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onderzoek toonde dus aan dat er wat dat bandgedeelte betreft nog frequentieruimte 
ter beschikking was... 

De Vlaamse Gemeenschap vatte conform de regels van het internationaal akkoord 
van Genève van 1984 en het KB van 10 januari 1992 betreffende de klankradio- 
omroep in de FM-band 87.5 - 108 MHz, de coördinatie aan van 67 frequenties op 30 
april 2000, met een aanpassing op 17 november 2000, na overleg met Nederland. 

Het ontwerp van decreet tot invoering van de landelijke commerciële radio in 
Vlaanderen werd in de plenaire vergadering van het Vlaams Parlement unaniem 
goedgekeurd op 14 november 2000. De bekrachtiging en afkondiging gebeurde per 
1 december 2000 (B.S. 9 januari 2001). 

In de daarop volgende maanden werden de noodzakelijke uitvoeringsbesluiten 
voorbereid : 
- Het ‘erkenningsbesluit’ of het besluit houdende wijziging van het procedurebesluit 
van het Vlaams Commissariaat voor de Media werd goedgekeurd door de Vlaamse 
regering op 27 april 2001 (B.S. 12 mei 2001). 
- Het zendvergunningenbesluit werd goedgekeurd door de Vlaamse regering op 13 
juli ‘01 (B.S. 21 juli ‘01). 
- Het frequentiebesluit werd goedgekeurd door de Vlaamse regering op 8 juni 2001 
(B.S. 16 juni 2001). 

Op 16 juni 2001 verscheen de oproep tot kandidaatstelling in het Belgisch 
Staatsblad. 

Sinds het najaar 2001 zenden 2 landelijke particuliere radio’s uit, nl. “Q-music” en 
‘4FM”, nadat zij op 6 september 2001 beiden een omroeperkenning hadden 
bekomen van het Vlaams Commissariaat voor de Media. 

De hen toegekende frequenties werden gecoördineerd met het buitenland en werden 
conform de technische afspraken met de Gemeenschappen in dienst gesteld. Met 
alle buurlanden konden akkoorden gesloten worden. Met de Franse en de Duitstalige 
Gemeenschap was er een principieel akkoord over de meeste zenders. Ondanks 
concrete afspraken werden de besprekingen echter eenzijdig stopgezet op 23 mei 
2001. Daarom zijn een aantal frequenties onder voorbehoud van definitieve 
coördinatie in de lijst van 8 juni 2001 opgenomen. 

Overeenkomstig het decreet van 1 december 2000 tot invoering van de landelijke 
particuliere radio-omroepen, hebben deze omroepen recht op minimaal 70% dekking 
binnen de Vlaamse ruit. Teneinde het zendcomfort van de landelijke particuliere 
radio-omroep te verbeteren is het de bedoeling om een aantal frequenties uit de 
band 102.5-104.8 MHz ter beschikking te stellen van of te ruilen met de landelijke 
radio’s om hun zendbereik te verbeteren. 
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4.2. De invoerinq van particuliere reqionale radio en de inplantinq van lokale radio- 
initiatieven 

4.2.1. De FM- band 102.5 - 104.8 MHz 

Na de opmaak van het frequentieplan in de band 87.5 - 102.4 MHz werd, zoals 
aangegeven in de beleidsnota Media, aanvang gemaakt met een herplanning van de 
band 102.5 - 104.8 MHz, dit op basis van een onafhankelijk onderzoek uitgevoerd 
door de firma Broadcast Partners. 

In de beleidsnota Media 2000- 2004 wordt, rekeninghoudend met de technische 
imperatieven, geopteerd om in de band 102-104.8 MHz regionale radio’s onder te 
brengen die eerder een provinciaal verzorgingsgebied zullen hebben, alsook 
(bijkomend) lokale (stedelijke) radio’s. 

Deze tweede fase van herplanning betreft bijgevolg de optimalisering van de 
frequentieband 102.5-104.8 MHz via een gedeeltelijke of volledige terugkeer naar de 
grootvermogensassignatie van het internationaal Akkoord van Genève 1984. Het 
akkoord van Genève van 1984 voorzag in deze band de volgende 
grootvermogensassignaties voor Vlaanderen nl. 102.5 Genk, 102.9 Schoten, 103.0 
Knokke, 101.0 De Panne, 103.1 Waver-Overijse, 103.4 Westerlo, 103.5 Destelbergen 
en 104.1 Aalter. 

Deze assignaties werden destijds opgesplitst in laagvermogens om meer lokale 
initiatieven te kunnen realiseren 

Echter begin 1994, keerde de Franse Gemeenschap unilateraal en zonder enige 
coördinatie terug naar haar grote vermogens met belangrijke storingen voor de 
Vlaamse radio’s tot gevolg. Hierbij is het van belang om op te merken dat radio’s 
van de Franse Gemeenschap niettegenstaande ze door de Raad van State reeds 
jaren geschorst zijn, met groot vermogen in de middenband blijven uitzenden. 

Om deze reden lijkt het een pragmatische oplossing om in het belang van de 
toekomst van het medium ook in Vlaanderen terug de grotere vermogens in dienst te 
stellen. Het in stand houden van louter kleinschalige radio onderhevig aan sterke 
storingen heeft immens desastreuze gevolgen en bedreigt het medium met een 
verder afglijden. Een meerjarige verlenging kan door een versnelde escalatie bij 
gebrek aan ruimte en aan zekerheid een stille dood voor vele radio-initiatieven tot 
gevolg hebben. 

De coördinatie van de onderzoeksresultaten werd op 22 juni 2001 officieel opgestart 
via het BIPT. Zestig assignaties werden ter coördinatie aangeboden. Alle 
oorspronkelijke Vlaamse grootvermogensassignaties van het plan van Genève 1984 
(op Westerlo 103.4 MHz) na, werden daarin op vol vermogen opgenomen. Op basis 
van het plan dat door Broadcast Partners voor de FM-band 102.4 - 104.8 MHz werd 
ontwikkeld, wordt nu getracht regionale radio’s met een eerder provinciaal 
verzorgingsgebied te realiseren, alsook stadsradio’s. 



Stuk 1091(2001-2002)-Nr.2 El 36 

De technische parameters zullen ook hier bepalen hoeveel en welke soort radio’s 
uiteindelijk mogelijk zullen zijn. 

4.2.2. De FM- band 104.9 - 1079 MHz 

In de band 104.9-107.9 MHz zullen, op verzoek van het Vlaams Parlement, zo veel 
mogelijk lokale radio’s prioritair worden ondergebracht. De Vlaamse Gemeenschap 
wenst daarmee in eerste instantie het behoud van het Low Power Agreement. 

Het is daarenboven de keuze van de Vlaamse regering om bijkomend alle leemtes of 
vrije ruimte in de volledige FM-band, waar technisch mogelijk, op te vullen met lokale 
radio-initiatieven. 
De ruimte die dus niet voor landelijke of regionale radio wordt voorbehouden zal 
maximaal ter beschikking worden gesteld voor stadsradio’s, voor radio’s voor 
specifieke doelgroepen en voor lokale radio’s voor zover ze geen technische 
storingen veroorzaken. 

De concrete mogelijkheden en de voorwaarden daartoe zullen uiteraard na afronding 
van de coördinatieprocedure duidelijk zijn. 

5. Een nieuw decretaal kader voor Darticuliere radio-initiatieven 

Het huidig mediabeleid is erop gericht om een diversiteit in het aanbod te creëren en 
om zowel particuliere omroepen gericht op een groot publiek als particuliere 
omroepen met een bijzondere programmering kans te geven om tot de markt toe te 
treden. 

De Vlaamse regering stelt daarom voor het decretaal kader aan te passen zodat dat 
beter aansluiting zal vinden bij de werkelijkheid. 

Een vernieuwd en leefbaar particulier radiomedium is maar mogelijk indien het 
beleid, zonder rekening te houden met de bestaande frequentietoekenning, kansen 
geeft aan professionaliteit, bereikbaarheid en aan rechtstreekse gerichtheid, op de 
bevolking in zijn geheel of op specifieke doelgroepen. 

Omdat de frequentieruimte schaars is en omdat een divers en kwaliteitsvol aanbod 
de doelstelling is, wordt voorgesteld dat een aantal voorwaarden zouden worden 
opgelegd voor het bekomen en het behoud van een erkenning. Op die manier 
kunnen de ingediende erkenningsaanvragen beoordeeld worden op basis van een 
aantal kwalificatiecriteria (zoals programmatorische, creatieve, inhoudelijke en 
maatschappelijke mérites) en kan een vergelijkende toets worden gemaakt. 

Het voorliggend voorstel voor een nieuw decretaal kader voorziet de creatie van een 
bijkomend medium, nl. regionale omroepen, naast de lokale en landelijke particuliere 
omroepen. Maximaal zal getracht worden de regelgeving te vereenvoudigen. Het is 
de wil van de Vlaamse regering om de decreetgeving op dit punt transparant te 
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maken. Dit beleidsvoorstel biedt de mogelijkheid om leefbare particuliere initiatieven 
verder kansen te geven in de ontwikkeling naar een volwaardig medium. 

5.1. Reqionale radio-omroep 

Uit het onderzoek van Broadcast Partners blijkt dat in de FM-band 102.4 - 104.8 MHz 
vijf regionale radio-omroepen worden ondergebracht die een quasi provinciaal 
verzorgingsgebied bedekken met één of meerdere frequenties. Deze radio- 
omroepen kunnen gelijktijdig uitzenden via frequentiemodulatie en, voor zover ze 
daartoe een zendvergunning bekomen, digitaal aards. 

De opdracht voor regionale radio moet bestaan uit het brengen van een 
verscheidenheid aan programma’s inzake informatie, cultuur en ontspanning die 
betrekking heeft op het verzorgingsgebied, dit met de bedoeling de communicatie 
onder de bevolking te bevorderen. Dit veronderstelt dus een programmering in 
functie van en met aandacht voor de eigenheid van de regio of regionale gerichtheid, 
waarbij de verslaggeving en berichtgeving of informatie rond culturele, sportieve en 
andere evenementen uit de regio deel zal uitmaken van een algemene 
programmering. Op die manier kunnen deze radio - omroepen bijdragen tot de 
algemene sociale en culturele ontwikkeling van de regio. 

De Vlaamse regering stelt voor dat de vijf regionale radio-omroepen vijf afzonderlijke 
juridische entiteiten zullen zijn. Een rechtspersoon zal dus niet meer dan één 
regionale radio-omroep kunnen exploiteren. Het is de regionale radio-omroepen niet 
toegestaan onderling structureel samen te werken. Het doel van deze beperkingen 
is duidelijk: voorkomen dat de regionale frequentiepakketten in één omroep verenigd 
worden zodat eenzelfde groep de controle zou krijgen over meerdere regionale 
radio’s en tot de installatie van een derde landelijke radio-omroep zou overgaan. 

Met het oog op de economische leefbaarheid stelt de Vlaamse regering voor om 
samenwerking op het vlak van informatiegaring, programma-aanmaak en 
reclamewerving met regionale televisieomroepen als positief beoordelingscriterium 
mee in acht te nemen. De Vlaamse regering ziet hierin een wederzijds versterkende 
mogelijkheid op het vlak van de leefbaarheid voor beide media. 

Om erkend te worden zullen de regionale radio-omroepen dus ten minste moeten 
voldoen aan de volgende basisvoorwaarden: 

1”) de regionale radio-omroepen zullen worden opgericht in de vorm van 
een rechtspersoon. Het maatschappelijk doel van de rechtspersoon 
bestaat uit het verzorgen van radioprogramma’s. De regionale radio- 
omroepen kunnen alle activiteiten verrichten die rechtstreeks of 
onrechtstreeks kunnen bijdragen tot de verwezenlijking van hun 
maatschappelijk doel. De leden van de raad van bestuur mogen geen 
politiek mandaat bekleden, noch beheerder of bestuurder zijn van de 
openbare omroep of van een andere rechtspersoon die een particuliere 
radio-omroep beheert; 
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2O) de zendinstallaties van de regionale radio-omroepen moeten gelegen 
zijn in het Nederlandse taalgebied of in het tweetalig gebied Brussel- 
Hoofdstad. De verplaatsing van de zendinstallaties is toegestaan 
voorzover die inpasbaar is in het frequentieplan en nadat de 
zendvergunning werd aangepast; 

3O) de rechtspersoon kan niet meer dan één particuliere radio-omroep 
exploiteren. Er mogen geen rechtstreekse noch onrechtstreekse 
bindingen bestaan tussen de rechtspersonen die een andere particuliere 
radio-omroep exploiteren; 

4O) de regionale radio-omroepen moeten onafhankelijk zijn van een 
politieke partij; 

5O) de radio-omroepen moeten een technische uitrusting gebruiken 
conform de wettelijke en decretale voorschriften en moeten zich houden 
aan de bepalingen van de zendvergunning. Tevens moeten zij het 
onderzoek naar de werking ter plaatse door de aangestelde ambtenaren 
aanvaarden. Het Vlaams Commissariaat voor de Media kan de regionale 
radio-omroepen, met het oog op het optimaliseren van het 
verzorgingsgebied, verplichten hun zendinstallatie te verplaatsen of een 
gemeenschappelijke zendinstallatie te gebruiken; 

6O) de regionale radio-omroepen moeten in het Nederlands uitzenden. De 
Vlaamse regering kan de voorwaarden bepalen waaronder het Vlaams 
Commissariaat voor de Media hierop afwijkingen kan toestaan; 

7O) de regionale radio-omroepen brengen een verscheiden aanbod van 
programma’s. Deze programma’s worden gerealiseerd op de eigen 
verantwoordelijkheid van de regionale radio-omroep. In de programma- 
inhoud en het uitzendschema wordt elke vorm van discriminatie geweerd; 

8O) de regionale radio-omroepen brengen dagelijks een ruim programma- 
aanbod dat een verscheidenheid aan onderwerpen bevat, waaronder 
informatieve programma’s met nieuws en informatie uit de eigen regio. De 
dagprogrammatie van de regionale radio-omroep moet minstens drie 
journaals, gericht op de regio, bevatten; 

9”) de uitgezonden informatie moet beantwoorden aan de gangbare 
normen inzake journalistieke deontologie met waarborgen voor 
onpartijdigheid en redactionele onafhankelijkheid zoals vastgelegd in een 
redactiestatuut. Voor de journaals is een hoofdredacteur 
verantwoordelijk; 

10°) in de programmaopbouw moet een Nederlandstalig muziekaanbod 
gegarandeerd worden; 
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ll”) de regionale radio-omroepen moeten jaarlijks een werkingsverslag en 
een financieel verslag overleggen aan het Vlaams Commissariaat voor de 
Media. 

De Vlaamse regering zal aanvullende kwalificatiecriteria opleggen en aan elk van 
deze criteria een weging toekennen. De aanvullende kwalificatiecriteria hebben 
betrekking op: 

l” de concrete invulling van het programma-aanbod en het zendschema, in het 
bijzonder de verscheidenheid in de programmatie, zoals informatieve programma’s, 
nieuws en informatie uit de regio, aandacht voor de eigen regio en haar eigenheid; 
verslaggeving omtrent culturele, sportieve en andere evenementen uit de regio of 
van belang voor de regio; 
2O de media-ervaring; 
3O het financieel plan; 
4O businessplan; 
5O de technische (zend)infrastructuur. 

De Vlaamse regering zal hier de voorwaarden nader bepalen voor het indienen van 
de erkenningsaanvragen, de wijze waarop de aanvragen worden ingediend en de 
termijn voor het onderzoeken en het afhandelen van het dossier. Daarnaast is het 
de bedoeling om aan de kandidaten voor de regionale radio-omroep de betaling van 
een intekenprijs te vragen en van een waarborgsom aan de erkende omroepen. 

De regionale radio-omroepen moeten zich, nadat zij een erkenning hebben 
verkregen en voor de volledige duur van de erkenning, houden aan het door hen 
ingediende dossier en aan de basisvoorwaarden en aan de aanvullende 
kwalificatiecriteria, in overeenstemming waarmee het Vlaams Commissariaat voor de 
Media de erkenning heeft afgeleverd. 
De regionale radio-omroepen die na het verkrijgen van de erkenning, wijzigingen 
wensen door te voeren in de gegevens vermeld in de door hen ingediende dossier, 
waardoor wordt afgeweken van de basisvoorwaarden en van de aanvullende 
kwalificatiecriteria, in het bijzonder wat betreft de algemene programmatie, hun 
statuten of hun aandeelhoudersstructuur, vragen de goedkeuring aan het Vlaams 
Commissariaat voor de Media om deze wijzigingen door te voeren. 

5.2. Lokale radio-omroep 

De Vlaamse regering wenst in de Wedíge FM-band lokale radio-initiatieven plaats te 
bieden. De lokale radio-initiatieven kunnen zich richten op een stad, of een deel van 
een stad, een gemeente of een beperkt aantal aaneensluitende gemeenten, alsook 
tot een welbepaalde doelgroep. Het voorstel is dan ook om de bepalingen omtrent 
de “agglomeratieradio’s” te schrappen uit de regelgeving; anderzijds kan nu ook 
gesproken worden over doelgroepenradio’s en stadsradio’s. 

Deze radio’s in hoofdzaak ondergebracht in de bovenband (104.9-107.9 MHz) 
kunnen, samen met de saldi uit de andere frequentiebanden, onafhankelijk werken 
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of ze kunnen opteren voor samenwerking. Volgend uit wat voorafgaat kan geen 
samenwerking mogelijk zijn met de landelijke particuliere radio-omroepen. 

De opdracht voor de ‘lokale’ radio - omroepen bestaat uit het brengen van een 
verscheidenheid van programma’s inzake lokale informatie, ontspanning, aandacht 
voor en verslaggeving van culturele, sportieve en andere evenementen met de 
bedoeling de communicatie onder de bevolking te bevorderen binnen het 
verzorgingsgebied. Dit veronderstelt evident een lokaal gerichte programmering en 
aandacht voor de eigenheid van het zendgebied. Er wordt voorgesteld om de 
verplichte percentages wat de eigen programmering en de dagprogrammatie betreft, 
te schrappen uit de regelgeving. 

Op het vlak van de erkenningsvoorwaarden wordt voorgesteld een bijkomende 
vereenvoudiging van de regelgeving door te voeren. 

Om erkend te worden en te blijven moeten de lokale radio-omroepen minimaal 
voldoen aan de volgende voorwaarden: 

1”) de lokale radio-omroepen moeten worden opgericht in de vorm van 
een rechtspersoon. Het maatschappelijk doel van de rechtspersoon 
bestaat hoofdzakelijk uit het verzorgen van radioprogramma’s. De lokale 
radio-omroepen kunnen alle activiteiten verrichten die rechtstreeks of 
onrechtstreeks kunnen bijdragen tot de verwezenlijking van hun 
maatschappelijk doel. De leden van de raad van bestuur mogen geen 
politiek mandaat bekleden, noch beheerder of bestuurder zijn van de 
openbare omroep of van een andere rechtspersoon die een particuliere 
radio-omroep beheert; 

2O) de zendinstallaties van de lokale radio-omroepen moeten gelegen zijn 
in het Nederlandse taalgebied of in het tweetalig gebied Brussel- 
Hoofdstad, meer bepaald in het verzorgingsgebied van de lokale radio 
waarvoor een erkenning werd uitgereikt. De verplaatsing van de 
zendinstallaties is toegestaan voorzover die inpasbaar is in het 
frequentieplan en nadat de zendvergunning werd aangepast; 

3O) de lokale radio-omroepen moeten een technische uitrusting gebruiken 
conform de wettelijke en decretale voorschriften en moeten zich houden 
aan de bepalingen van de zendvergunning. Tevens moeten zij het 
onderzoek naar de werking ter plaatse door de aangestelde ambtenaren 
aanvaarden. Het Vlaams Commissariaat voor de Media kan de lokale 
radio-omroepen, met het oog op het optimaliseren van het 
verzorgingsgebied, verplichten hun zendinstallatie te verplaatsen of een 
gemeenschappelijke zendinstallatie te gebruiken; 

4O) de lokale radio-omroepen moeten onafhankelijk zijn van een politieke 
partij; 
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5O) de lokale radio-omroepen moeten in het Nederlands uitzenden, 
behoudens afwijkingen toe te staan door het Vlaams Commissariaat voor 
de Media; 

6O) de lokale radio-omroepen brengen een verscheiden aanbod van 
programma’s. Deze programma’s worden gerealiseerd op de eigen 
verantwoordelijkheid van de lokale radio-omroep. In de programma- 
inhoud en het uitzendschema wordt elke vorm van discriminatie geweerd; 

7O) de lokale radio-omroepen brengen dagelijks een ruim aanbod van 
lokale informatie met aandacht voor de eigenheid van het 
verzorgingsgebied en voor de socio-culturele evenementen uit het 
verzorgingsgebied. De dagprogrammatie van de lokale radio-omroep 
moet minstens drie journaals, gericht op het verzorgingsgebied, bevatten; 

8O) de uitgezonden informatie moet beantwoorden aan de gangbare 
normen inzake journalistieke deontologie met waarborgen voor 
onpartijdigheid en redactionele onafhankelijkheid zoals vastgelegd in een 
redactiestatuut. Voor de journaals is een hoofdredacteur 
verantwoordelijk; 

9”) in de programmaopbouw moet een Nederlandstalig en gevarieerd 
muziekaanbod gegarandeerd worden; 

10°) de lokale radio-omroepen moeten jaarlijks een werkingsverslag en 
een financieel verslag overleggen aan het Vlaams Commissariaat voor de 
Media. 

De Vlaamse regering zal ook hier de voorwaarden nader bepalen voor het indienen 
van de erkenningsaanvragen, de wijze waarop de aanvragen worden ingediend en 
de termijn voor het onderzoeken en het afhandelen van het dossier. 

Het voorstel is om indien er meerdere kandidaten zijn voor een frequentie die door 
het Vlaams Commissariaat voor de Media beschikbaar is verklaard, het Vlaams 
Commissariaat voor de Media de bevoegdheid te verlenen de erkenning op basis van 
de volgende criteria toe te kennen: 

l de concrete invulling van het programma-aanbod en het zendschema, in het 
bijzonder de verscheidenheid in de programmatie; de aandacht voor nieuws en 
informatie of informatieve programma’s gericht op het verzorgingsgebied en / of 
doelgroep; aandacht voor de lokale eigenheid en haar socio-cultureel 
gemeenschapsleven, in het bijzonder de aandacht voor culturele, sportieve en 
andere evenementen of evenementen van belang voor het verzorgingsgebied en 
/ of doelgroep; 

l de radio-ervaring als lokaal radiostation en van haar medewerkers, in 
voorkomend geval de opgedane ervaring in een eerdere erkenningsperiode; 

l de technische (zend)infrastructuur. 
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Overeenkomstig de huidige regelgeving zou de bepaling kunnen behouden worden 
die stelt dat de Vlaamse regering bijkomende voorwaarden voor erkenning kan 
opleggen. 

6. De oDmaak en coördinatie van een nieuw freauentieDlan 

6.1. Alqemeen 

Voorafgaand aan de ingebruikname van een zender, moet er een nauwkeurige 
technische planning plaatsvinden. Technische frequentieplanning wordt vaak 
bemoeilijkt door verschillen factoren zoals: 

het ontbreken van voldoende frequenties of een toestand van schaarste 
- afstemming met het buitenland in de grensgebieden en de andere 

Gemeenschappen wat de nodige tijd in beslag neemt: in de buurlanden en de 
Gemeenschappen is veelal een ander frequentieplan in gebruik en vandaar dat er 
afstemming noodzakelijk is om de verschillende gebruikersdoeleinden op elkaar 
af te stemmen 

- geografische omstandigheden kunnen de planning bemoeilijken 
- maatwerkplanning is eveneens vaak vereist 
- in sommige gevallen moeten rekening worden gehouden met wettelijke 

beperkingen omtrent het bereik van zenders 

Wat de situatie binnen België betreft is het noodzakelijk aan te stippen dat ingevolge 
het arrest van het Arbitragehof van 7 februari 19911 de Gemeenschappen bevoegd 
zijn voor het opstellen van hun frequentieplannen. 

Bij arrest 1/91 van 7 februari 1991 van het Arbitragehof wordt “de aangelegenheid van 
de radio-omroep en de televisie in haar geheel - het uitzenden van mededelingen van de 
federale regering uitgezonderd - naar de Gemeenschappen overgeheveld. De federale 
overheid moet nog wel instaan voor de algemene politie van de radio-elektrische golven om 
de integratie van elk van de elektrische golven, in het geheel van die welke over het nationale 
grondgebied worden uitgezonden, mogelijk te maken en om wederzijdse storingen te 
vermijden. ” 

In uitvoering van dit arrest werd het technische vergunningsbeleid van de radio- 
omroep naar de Gemeenschappen overgeheveld en werd een KB afgekondigd op 10 
januari 1992. Het is van belang hierbij te melden dat dit KB de 
coördinatieverplichting instelt wanneer één van de Gemeenschappen een nieuw 
frequentieplan vaststelt of een wijziging aan haar frequentieplan aanbrengt. Een 
wijziging van het frequentieplan is volgens het KB:lO) een nieuwe 
frequentietoewijzing; 2O) een verhoging van het uitgestraald vermogen en / of van 
equivalente antennehoogte van een bestaande toewijzing; 3O) een verplaatsing van 
een bestaand radio-omroepstation. 

’ Arrest van het Arbitragehof nummer 1/9 1 van 7 februari 199 1, B.S. 28 februari 199 1 
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6.2. Verhoudinq met de Gemeenschappen 

Gewijzigde omstandigheden in de loop van de jaren negentig brachten de Franse 
Gemeenschap ertoe een aantal wijzigingen door te voeren aan het frequentieplan 
zonder evenwel de voorgeschreven coördinatieprocedure te volgen. Tal van 
gerechtelijke procedures volgden, zonder dat er ooit enig vergelijk kon worden 
bereikt tussen Vlaanderen en Wallonië. Schorsingsarresten van de Raad van State 
uit 1997, 1998 en 1999 waarbij 21 frequenties (!) werden geschorst worden sinds 
jaren niet uitgevoerd*. 

Nadat enkele jaren geleden door de Franse Gemeenschap een nieuw ontwerp- 
frequentieplan voorgelegd was ter coördinatie, legde de Vlaamse Gemeenschap op 
haar beurt een frequentieplan voor ter coördinatie. Eerder had zij een studie 
uitgevoerd tot uitvoering van een Vlaams radiobeleid dat was voorgesteld bij decreet 
van 7 juli 1998. Er kon evenwel geen overeenstemming worden bereikt tussen beide 
Gemeenschappen, wat er tenslotte toe leidde dat het Vlaams Parlement de 
erkenningen van de lokale radio-omroepen heeft verlengd tot 31 december 2001. 
Het voorstel van een nieuw Vlaams frequentieplan werd teruggetrokken. Het vatten 
van het overlegcomité leverde evenmin iets op. 

Een ernstig Vlaams radiobeleid wordt dus sinds 1994 mede wegens het totaal 
ontbreken van enige consensus met de Franse Gemeenschap omtrent coördinatie 
van beide frequentieplannen onmogelijk gemaakt: Vlaamse en Franse Gemeenschap 
benaderden de FM-band vanuit een verschillende houding. Storingen, een gebrekkig 
zendcomfort, en tal van procedures, klachten,... zijn het gevolg. 

In het belang van de rechtszekerheid en gelet op de economische gevolgen maakt 
de Vlaamse regering er meer dan ooit een prioriteit van om tot een consensus te 
komen met de andere Gemeenschappen. 

Bij aanvang van deze legislatuur werden met de Franse Gemeenschap daarom een 
aantal afspraken gemaakt met het oog op de optimalisering van de frequentieruimte 
en een oordeelkundig en doelmatig gebruik van het spectrum. 

Met de Franse Gemeenschap was er een protocol ontworpen op 5 september 2000 
waarin o.m. de keuze voor een gezamenlijk frequentieonderzoek en maximale 
directiviteit was ingeschreven. Het protocol kon evenwel niet uitgevoerd worden 
wegens verzet vanuit de Franse Gemeenschap. 

Met behulp van buitenlandse consultants, zware financiële uitgaven voor eigen 
onderzoeksprogramma’s en met volledige personele inzet, wordt getracht een 
maximum voor de hele frequentieband te bereiken. Door het terugbrengen van de 
bescherming van de VRT van 600 KHz naar 400 KHz en het wegnemen van 
overlappingen - op sommige plaatsen kunnen dezelfde programma’s meermaals 
worden beluisterd - kon al extra ruimte voor particuliere radio’s vrijgemaakt worden. 
Door gebruik te maken van nieuwere (single frequency) methoden, en dit tegen de 

2 Arresten van de Raad van State van 10 juni 1997, van 21 september 1998 en 5 oktober 1999 (nummer 82.703 
en 82.704) 
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andere Gemeenschappen in, wordt getracht om de frequentiemogelijkheden uit te 
breiden en wordt maximaal geinvesteerd in de verdediging van de Vlaamse 
belangen. In de band 104.9 - 107.9 MHz wordt de ruimte die sedert jaren 
verworven is, resoluut verdedigd. 

Zowel in de beleidsnota 2000 - 2004 als in de beleidsbrief 2000 is reeds uitgebreid 
ingegaan op de noodzaak aan een coherente regelgeving voor frequentieplanning en 
coördinatiebeheer en aan een adequate etherpolitie. 

De huidige regelgeving, zoals neergelegd in het KB van 10 januari 1992, voldoet 
hieraan duidelijk niet. 

De federale overheid werd hierop attent gemaakt; deze problematiek werd begin 
2002 opnieuw aangekaart n.a.v. het (Franstalig) vonnis van 17 januari 2002 van de 
Rechtbank van Eerste Aanleg van Brussel waarin de geldigheid van het KB van 1992 
(en dus ook de bevoegdheid van het BIPT) opnieuw wordt bevestigd. 

De Vlaamse Gemeenschap blijft bij de bevoegde minister van Telecommunicatie 
aandringen op een adequate en snelle aanpassing van het KB met volgende 
uitgangspunten: 

1) een sluitende coördinatieprocedure binnen duidelijk bepaalde termijnen. Het 
BIPT moet hierbij een effectieve rol kunnen vervullen en niet louter als 
brievenbus functioneren. 

2) de etherpolitie is een volle bevoegdheid van het BIPT. Het BIPT moet deze 
opdracht effectief uitvoeren. Radio’s die uitzenden met zendvergunningen die 
niet in overeenstemming zijn met de goedgekeurde coördinaties of die zich niet 
houden aan hun zendvergunning moeten door het BIPT kunnen worden 
gesanctioneerd. 


